


VOOR HET GEVAL JE 
ELDERS SOLLICITEERT 

BEDRIJFSECONOMEN 

Bij VB zien we je graag een goede start maken. Daar 

hebben we een geheel eigen kijk op. Jouw ambitie en inzet 

vormen daarbij de basis. 

Vanuit een van onze 30 strategisch gespreide vestigingen 

krijg je al gauw direct contact met de klanten. Zo heb je snel 

zicht op de wereld achter de cijfers. 

De zakelijke start moet echter parallel lopen aan je 

persoonlijke ontwikkeling. Oat zien wij als een gedeelde 

verantwoordelijkheid. Je krijgt dan ook voldoende ruimte om je 

verdere studie op de rit Ie houden. Bij je werk en studie kun 

je terugvallen op de steun van een ervaren collega. 

;& 

VB is, met bijna 1.500 medewerkers, een van de grote 

vijf' accountantskantoren. Met klan ten als gemeentes, ministeries, 

nutsbedrijven, ziekenhuizen, theaters en een groeiend aantal 

particuliere ondernemingen. In deze wereld achter de cijfers 

spelen niet aileen economische, maar ook maatschappelijke en 

politieke aspecten een rol. 

Oat verklaart mede onze visie op de combinatie van 

leven, werk en studie. Schrijf aan Hayke Bakker, Coordinator 

Werving, Postbus 649, 2270 AP Voorburg. Dan weet je snel meer 

over de gevolgen die een start 

bij VB voor jou kan hebben. ~VBGroep 
DE STARTERS VAN VB : SNEl THUIS IN DE WERElD ACHTER DE CIJFERS 



Is er nog leven na de hamer 
en sikkel? 

UvA-toppers over het 
'tandje minder' 

pag. 16 

pag. 18 

4 Ideologie heeft plaats gemaakt voor economie 
E. Kuiper & N. Domes 

6 Economie: een mannelijke zaak? Margreth Hoek 

9 Facts & Figures van een nieuwe prof. 
10 Age en NOBAS: iedere stem telt Pieter Elshout & Robbertjan Roet 

12 De paradox van de personeelsmanager x. van Uffelen 

13 Grenzeloos studeren: 'Tiempos buenos, tiempos malos' 
J. Dalhuisen 

16 Keert de UvA zich tegen Zijlstra? 
18 Economisch beleid Jeltsin absurd? 
20 Fac-nieuws 

Esther van Dijk 

Esther van Rijswijk 

22 Lesgeven in de tropen 
25 Hannesen 
25 Biensur 
25 Agenda 
27 Column 
27 Roe t e r sst r a at / / 

Blad van de Faculteit der Economi
sche Wetenschappen en 

Econometrie van de Universiteit 
van Amsterdam 

Nummer 194, April/Mei 1993 

Redactie: 
Esther van Dijk 

Pieter van der Does 
Pieter Eishout 

Andreas de Groot van Embden 
Margreth Hoek 
Dr. E. de Jong 
Dr.lr. H. Koster 

Esther van Rijswijk 
Robbertjan Roet 

Zeger Stinis 
Robbert Tiemens 

Fotografie: 
Marian Vleerlaag 
Hans Lingeman 

drs. Ph.R. Limvers 

Hans Lingeman 

E. Bien 

Pieter den Haan 

Hans Lingeman 

Deadline: 
Aanleveren artikelen juninummer 

v66r 25 mei en mededelingen voor 
agenda: 1 juni. 

Adreswijzigingen: 
Studentenadminlstratie, 
Nieuwe Doelenstraat 15 

1012 CP Amsterdam 

V~~r reacties, brieven en open 
sollicitaties is de redactie 

bereikbaar op: 
Kamer 0.05 (E3) Roetersstraat 11 

1018 WB Amsterdam 
Tel: (020) 525.4297 

Ingezonden brieven, artikelen en 
studierapportages kunnen worden 

ingekort. 

Voorpagina: 
Ina Brouwer 

(Marian Vleerlaag) 

Het is bijna zomer en 
het regent. Het leven is 
een abracadabra voor 
de gewone burger. Eco
nomie vervangt ideolo
gie, in diezelfde econo
mie moet de mannelijke 
ratio plaats maken voor 
een vrouwelijke ratio, en 
op wie moeten we nu 
weer stemmen? 
Personeelmanagers 
dienen hun eigen func
tie overbodig te maken, 
goede tijden worden ook 
in Nicaragua met slech
te tijden afgewisseld, 
oud-premier Zijlstra ver
geet te investeren, Jelt
sin is dikke maatjes met 
Clinton maar heeft bij 
z'n eigen volk weinig 
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W
arnm heb je besloten je als 

bestuursvoorzitter aan deze 
conferentie te verbil1den? 

"Oit is typisch een conferentie waar 
mensen hun wenkbrauwen bij optrekken, 
juist omdat het ingaat tegen wat in deze 
maatschappij als wetenschappelijk wordt 
gezien. lk vind het belangrijk dat er vanuit 
een feministische invalshoek een nieuwe 
visie op de economie wordt ontwikkeld, 
die je op deze manier zoveel aandacht 
geeft dat zowel de economen als de poJitici 
er niet meer omheen kunnen. De doel
stelling is dan ook om 'out of the margin' te 
komen: vanuit het alternatieve circuit naar 
het centrum toe." 
Zou je jezelf feministe willen 110emen? 
"Hoe ouder ik word, hoe meer ik me femi
ni ste voel. Twintig jaar geleden was het 
feminisme voor mijn gevoel echt verbon
den met radicale acties van vrouwen met 
blote buiken, pro-abortus en mannenhaat. 
Ik associeerde het met een type vrouw 
waarvan ik dacht: "zo'n mens ben ik nou 
toch ook weer niet'" Nu kan het me niet 
meer zoveel schelen met welk type vrouw 
iemand het feminisme verbindt. Ik verbind 
het nu meer met mezelf. Ik 
hoef dus geen 'model' van 
het feminisme na te streven." 
Hoe Z01l je het feminisme dan 
willen defil1ieren? 
"Tja "" het heeft toch wei iets 
te maken met wat in deze 
maatschappij geassocieerd 
word t met vrouweIijkheid: 
gevoelens, onbetaalde ar
beid, de verzorging van 
kinderen. Het kan me eerlijk 
gezegd niet schelen of dat in
derdaad typisch vrouwelijke 
waarden zijn, maar het gaat 
erom dat alles wat met 
gevoel te maken heeft in de 
maatschappelijke hierarchie 
op een lagere plaats staa t. 
Het fem inisme is voor mij 
een aa nva l op die hierarchie 
van normen en waarden, die 
de ratio, het verstand, de be
taalde arbeid en de concur
rentie prioriteit geeft. Het is 
in de eerste plaats een vorm 
van verzet. Oa t verzet is in 
principe tijdelijk, want het is 
gericht op verandering, het 
bereiken van een nieuw 
evenwicht. Het gaat er dus niet om dat de 
vrouwelijk normen en waarden moeten 
oven-vinnen, daar geloof ik niet in. Ik vind 
betaalde arbeid en rationaliteit ook heel be
langrijk. Het feminisme is een creatieve 

ROSTRA 
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Ideologie heeft plaatsge 
- Politic a Ina Brouwer aan het woord -

Van twee tot vijf juni zal op onze faculteit de internationale 
conferentie 'Out of the Margin. Feminist perspectives on economic 
theory' plaatsvinden. Op deze conferentie, grotendeels 
georganiseerd door AIO's en studenten van onze facuiteit, wordt de 
neoklassieke economische theorie bekeken vanuit een feministisch 
perspectief. Over het belang van een feministische economische 
visie praten we met Ina Brouwer, Tweede Kamerlid voor Groen 
Links en voorzitter van het bestuur van de stichting Out of the 
Margin, onder wiens auspicien de conferentie wordt georganiseerd. 

E. Kuiper & N. Oomes 

kracht die tot een nieuw even wicht moet 
leiden." 
Waaram vind je het belnngrijk dat femi
nistische inzichten op de gangbnre 
economische theorie worden toegepast? 
"Allereerst omdat de economische theorie 

Ina Brouwer 

een mannelijk bolwerk is, dat beschouwd 
wordt als een 'harde' wetenschap en sterk 
verbonden is met het bedrijfsleven. Zo 
staan er in de ondernemersbladen van 
VNO en NeW opvattingen over de 

economie die niet ter discussie worden 
gesteld, bijvoorbeeld: "Willen wij 
economische groei in het jaar 1993, dan 
moe ten de lonen gestabiliseerd worden, er 
een centraal akkoord worden afgesloten, 
de uitkeringen worden verlaagd en niet te 

vee I eisen van de kant van de werkne
mers worden gesteld." Ook in mijn 
werk merk ik hoeveel invloed de 
economische theorie heeft op politieke 
beslissingen. In Den Haag, waar ik fi
nancieel woordvoerder voor Groen 
Links ben, word ik regelmatig door 
Wim Kok en Ru ud Lubbers om de oren 
gesJagen met gangbare economische 
principes. 
Ik denk dat het nuttig is om de norm en 
en waarden van de economische theo
rie ter discussie te stell en. Het verzor
gen van ouderen en kinderen en het 
vrijwilligerswerk worden niet op 
dezelfde manier gewaardeerd a ls het 
tien uur achter je computertje zitten . 
Gelukkig gaat men zo langzamerhand, 
ook in politiek kringen, wei beseffen 
dat de economie voor een groot 
gedeeJte drijft op die verzorgende kant 
van de maatschappij. En dat je de 
markt niet kunt begrijpen zonder hier
aan aandacht te besteden. Dan is de 
volgende stap am dat te vertalen in de 
theorie. Maar daar zijn we dus nag 
niet'" 
Je zegt dnt de economisclle theorie veel 
illvloed Iweft op politieke beslissingen. 
](un je aangeven hoe je itl je werk 

wordt geconf1'Onteerd met de masculiene 
bepaaldheid van de economische theorie? 
"Ik heb het gevoel da t deze invloed nu 
groter is dan een aantal jaar geleden. De 
economische theorie heeft de plaats in-
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maakt voor economie 
genomen van wat voor de val van de Berlij
nse muur ideologie heette. Vroeger wer
den er nog debatten gevoerd over socia Ie 
rechtvaardigheid, de verdeling van de 
welvaart. Nu is die discussie absoluut weg. 
Het communisme, het socialisme, het libe
ralisme en het pure kapitalisme bestaan als 
ideologie niet meer en daarom is, als een 
soort zwaktebod, de economische theorie 
in het centrum komen te staan. De pu
blieke discussie is alleen nog maar een dis
cussie over het financieringstekort, de col
lectieve lastendruk, de budgettering en de 
arbeidskosten. Beslissingen worden geno
men omdat iets goedkoper, rationeler of ef
fici enter is. Het gaat niet meer over de 
vraag hoe je de maatschappij moet organi
seren en of de huidige arbeidsorganisatie 
wei in overeenstemming is met wat we 
kunnen." 
En wat we willen .... 
"Ja, maar je hoeft het niet alleen vanuit de 
idealistische en gevoelsmatige kant te be
naderen. Ik vind dat het feminisme ra
tioneler is dan de gangbare economische 
theorie. Die kan zich alleen maar overeind 
houden door zich op een heel beperkt ge
bied te concentreren. Neem de collectieve 
lastendruk. Wat verstaan we daar nou 
eigenlijk onder? Het gaat om coIlectieve 
verzekeringen voor het geval mensen 
werkloos worden of ziek zijn. Het gaat om 
onderwijs en gezondheidszorg. Ais ik nu 
zie dat de bevolking vergrijst en dat er 
steeds meer vrouwen op de arbeidsmarkt 
komen, condudeer ik dus dat de collec
tieve lastendruk zal gaan stijgen. Voorheen 
onbetaalde voorzieningen, zoals kinderop
vang, zullen nu betaald moeten gaan wor
den. Dan kun je die collectieve lastendruk 
wei willen laten dalen van 54 naar 50 pro
cent, bijvoorbeeld door de W AO te ver
schuiven naar de particuliere sector, maar 
zijn die 'lasten' er dan ook niet meer? Het 
enige verschil is dat ze anders geadmi
nistreerd zijn. Maar de lasten werken dan 
nog wei door in het loon. 

Een ander voorbeeld is de discussie rond
om de arbeidstijdverkorting. AIle spraak
makende economen die zich met politiek 
bezighouden, zijn het er over eens dat 
drastische arbeidstijdverkorting, zeker op 
een Europese markt, onbetaalbaar is. Ze 
baseren zich hierbij op macro-economische 
cijfers. Maar ze stellen geen van allen de 
vraag wat de kosten zuIlen zijn als we het 
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niet doen; ze houden geen rekening met 
een mogelijke stijging van de arbeidson
geschiktheid of een dalend rendement van 
het onderwijs. Ze vragen zich niet af wat 
het op langere termijn betekent voor de 
ontplooiing van de maatschappij als talen
ten en opleidingen onbenut blijven, en wat 
het kost als het onbetaald en betaald werk 
zo moeilijk te combineren blijft. Hetzel fde 
geldt voor de gezondheidszorg. Hans Si
mons kan nog drie jaar slimme plannetjes 
bedenken om de kosten daarvan terug te 
dringen, maar als de bevolking vergrijst en 
de gezonde beroepsbevolking geen tijd 
heeft om aandacht aan hun ouders te beste
den, dan moeten bejaarden eerder naar en 
verzorgingstehuis. Lees: stijgende kosten 
voor de overheid. 
Wat ik aan de heren, die de NRC en de 
V(Jlkskrnnt volschrijven, de regering advi
seren en in de SER zitten, zou willen 
zeggen is: bekijk het eens een keer van de 
andere kant en laten we dan de kosten 
gaan uitrekenen. Ik ben absoluut niet vies 
van het uitrekenen van kosten, maar dan 
wei aile kosten, zowel die van de betaalde 
als de onbetaalde arbeid." 
Als je die berekeningen eeht wi! uitvoeren, 
moet een aantal uitgangspunten worden 
bijgesteld. Zullen politiei, of andere 
mensen die op dit moment met die cijfers 
werken, hiervoor openstaan? 
"Ik schat in dat de belangsteIling voor een 
nieuwe economische theorie zal groeien, 
omdat de crisisverschijnselen toenemen. 
De tijd van onbegrensde economische 
groei is voorbij. De consumenten zijn 
verzadigd, de negatieve milieu-effecten 
van deze vormen van produktie en con
sumptie worden aileen maar groter en 
mensen raken uitgeput van jarenlang 
werkcn op topsnelheid. Het oude recept 
om uit een crisis te komen was altijd meer 
economische groei. Ik denk dat men zowel 
in de economie als in de politiek meer oog 
krijgt voor de noodzaak van een veelom
vattender verandering van de economi
sche structuur. Op dit moment is er bij d e 
Wereldbank en de OESO een toenemende 
aandacht voor de positie van vrouwen. Or
ganisatietheorieen rich ten zich minder 
eenzijdig op de structuur van organisaties 
en benadrukken het belang van het goed 
functioneren van mensen. Maar dat is na
tuurlijk weer het aardige van die mannen, 
die halen dat gewoon binnen zonder het 
feministisch te noemen." 

Een laatste opmerking. Je gaat er vanuit 
dat de eeonomisehe theorie gebaseerd is op 
een bepaald normen- en waardepatrooll. 
Maar eeonomen, althalls neoclassici, 
wilen zeggen dat zij geen waardesysteem 
hallteren. 
"Zij denken dat ze de wereld beschrijven 
zoals die is, maar dat is niet waar. Het 
ideaal van de objectieve wetenschapper is 
typisch ouderwets." 

Het feminisme is 

rationeler dan de 

gangbare economische 

theorie 

Ouderwets? 
"Typisch ouderwets. Ze moe ten mij maar 
eens ui tleggen waarom ze, als ze gccn 
waardesysteem gebruiken, wei gaan jong
leren met alles wat betaalde arbeid heet, 
maar geen rekening houden met de on
betaalde arbeid die daar direct mee samen
hangt. Ais het niet belangrijk is, als het 
niets te betekenen heeft, dan kan het dus 
weg. Coed. Laten we dan eens aannemen 
dat er aIleen mannen in de samenleving 
zijn. We hakken gewoon even het 
vrouwelijke deel eraf. Ze mogen niet 
langzamerhand wennen, nee, we hakken 
het gewoon in een keer eraf. Het lijkt me 
heel aardig om te zien wat er dan gebeurt. 
Die samenleving zou compleet in elkaar 
storten. Misschien kan de betaalde arbeid, 
zoals die nu georganiseerd is, nog een 
week doorgaan. Ze hebben nog weI wat 
schone overhemden in de kast liggen, er 
staat nog weI iets in de ijskast, er zijn mis
schien nog wat cafeetjes open ... Maar na 
een week is iedereen verwilderd en uit
geput, komt niet meer tot rust, eet niet 
meer regelmatig, kan de kinderen niet 
meer aan ... Dat wordt een crisis. Een fan
tastische crisis wordt dat!" 

j 

lIJ .. feminist perspectlvt:> 

on economic I",~v, I 

Edith Kuiper en Nicnke Oomes zijn respectievelijk 

AlO en dcrdcjaars economic studcnte. 

Dczl' tl'k:-;t is eerder in Savante verschenen. 
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, 'v erhoudingen tussen seksen 
zijn een basaa l ordenings
mechanisme in de maat
schappij. Dit is zo funda-

menteel dat het onherroepelijk zijn invloed 
heeft gehad op de ontwikkeling van de 
wetenschap. Het kan niet anders dan dat 
dit ordeningsmechanisme ook het den ken 
van economen heeft beinvloed." Aan het 
woord is Edith Kuiper (33), ze is AlO bij de 
vakgroep Emancipatie Economie. Tijdens 
haar studie ontmoette ze AlO Jolande Sap 
(29), nu beleids-medewerkster bij het bu
reau van de Emancipatie Raad . Tijdens 
hun studie en onderzoek liepen ze steeds 
meer tegen de grenzen van het econom i
sche analyse-kader aan. In 1990 namen ze 
samen het in itiati ef tot wat uitgemond is in 
de driedaagse internationale conferentie 
'Out of the Margin' . Deze zal van 2 tot en 
met 5 juni plaats vind en aan de economis
che faculteit van de Universiteit van Ams
terdam. Edith vervolgt: "Over de hele linie 
ziet je dat wat met vrouwen of vrouwelijk
heid is verbonden binnen de economische 
theorie naar de marges is geduwd en geen 
of een negatieve waardering heeft gekre
gen. Het doel van de conferentie is om 
deze zaken uit de marges te halen en een 
plek te geven binnen het economische 
denkkader." 
De conferentie draag t als ondertitel: 'Femi
nistische perspectieven op de economische 
theorie' waarbij de nadruk lig t op de 
hoofdstroom, binnen de theorie: de neo
klassieke theorie. Dit is de eerste interna
tionale conferentie rond dit onderwerp. De 
conferentie is groo ts opgezet en de work
shops van het wetenschappelijke gedeelte 
beslaan vijf thema's: de filosofische 
methodologische kritiek, de theorie-in
houdelijke kritiek, dataverzameling, de 

Iolande luistert 

ROSTRA 
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Economie, een 
Aan onze faculteit wordt van twee tot en met vijf juni de 
internationale conferentie 'Out of the margin. Feminist perspectives 
on economic theory', georganiseerd. Rostra nam een kijkje achter de 
schermen. Een gesprek met de twee initiatiefneemsters: Edith 
Kuiper (AIO, vakgroep Emancipatie Economie) en Jolande Sap 
(beleidsmedewerkster bij het bureau van de Emancipatie Raad) die 
pleiten voor de zichtbaarheid van vrouwen en vrouwelijkheid 
binnen de economische theorie. 

Margreth Hoek 

geschiedenis van het economisch den ken 
en de link tussen theorie en beleid. Dit zal 
deze drie dagen allemaal de revue 
passeren. aast het wetenschappelijke 
gedeelte is er ook een openbaar gedeelte, 
met onder andere een economen debat en 
een ideeenbeurs, dat zeker het bezoeken 
waard is (zie kader). Het belang van de 
conferen tie strekt verder dan de theorie, 
het betreft ook het beleid en onderwijs. 
Hieronder verduidelijken Jolande en Edith 
de noodzaak va n vernieuwingen en ver
breding van het economisch denken vanuit 
een feministisch perspectief. 

HET BEELD VAN DE HOMO-ECONOMICUS 

Een van de thema's betreft de filosofie en 
de methodologie van economie. Edith: "Je 
kunt je kritiek op allerlei niveau's inzetten: 
Wat voor concepten of metaforen worden 
gehanteerd en wat voor dichotomieen zi t
ten diep ingebakken in de theorie? De 
tegenstelling tussen openbaar en prive bij
voorbeeld is sterk verweven met de trad i
tionele visie op man-vrouw-verhoudingen. 
Welk mensbeeld wordt er gehanteerd? De 
homo-economicus die onafhankelijk is van 
zijn omgeving, zijn verleden, die in aile 
eenzaamheid kan kiezen, die boven de 
werkelijkheid lijkt te zweven met allerlei 
kennis." Voor filosofen zijn deze vraag
s tellingen niet nieuw. Wat wei n ieuw is, is 
da t de kritiek deze keer de economische 
theorie betreft. Jolande: "Bij andere weten
schappen is het rationele westerse subjec t, 
dat de omgeving kan beheersen, daar los 
van kan staan, in s taat is a utonoom te zijn, 
d ingen uiteen te rafelen en dan verbanden 
ziet, ter disCllssie gesteld. Dit is het beeld 
van hoe je wetenschap zou moe ten bedrij
ven: objectief, waardevrij . Binnen de 
economise he theorie is dit nauwelijks ter 
discussie gesteld. Wat typisch is aa n de 
economische theorie is dat niet aileen de 
wetenschapper aan dit beeld moet vol-

doen maar ook het onderzochte object. Bin
nen andere disciplines zoals de sociologie 
heeft men meer oog voor de emotiona liteit 
van de objecten en de invloed van de so
cia Ie omgeving op het handelen. Het is niet 
onze bedoeling om de neo-klassieke theo
rie te ondermijnen, maar we willen weI dat 
er meer serieuze ruimte ontstaat voor an
dere manieren van ana lyseren. Iedereen 
die oog heeft voor andere factoren dan ra
tionali teit en dit probeert binnen te bren
gen in het denkkader wordt bijna niet se
rieus genomen." 

EEN BEPERKT MODEL 

Een andere thema bevindt zich op het the
orie-inhoudelijke v lak. Jolande: "Econo
men han teren een beperkt model waarmee 
je veel problemen die juist releva nt zijn 
voor vrouwen niet kunt ana lyseren. Dit 
hangt samen met het hele fundamentele 
analysekader: het model van de rationeel 
handelende mens. Teruggebracht to t een 
simpel schema beteken t dat: mensen 
hebben preferenties en voorkeuren. Voor 
economen zijn deze gegeven en komen ze 
min of meer uit het niets. Aan de andere 
kant heb je de bepcrkingen die meestal ook 
niet door de economen worden verklaard. 
Het model zegt dan: mensen hebben hun 
preferenties en er zijn bepaalde restricties; 
gegeven deze, maken ze keuzes zodat hun 
nut wordt gemaximaliseerd." 
"Voor vrouwen kunnen die keuzes wel
eens triviaa l zijn. In een supermarkt is het 
keuzeprobleem heel relevant maar op de 
arbeidsmarkt of binnen een huishouding 
wordt het een heel ander verhaal. De re
stricties zijn dan vaak zo bepalend dat er 
eigenlijk geen sprake meer is van een 
keuze. Daa rnaast gaat er impliciet een le
gitimering uit van de nadruk op keu zes. 
Mensen hebben dat toch zelf gekozen? Ze 
zullen het dan ook wei willen! Focussen op 
keu zes, ook in situaties waa rbinnen er 
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mannelijke zaak? 
maar beperkte keuzemogelijkheden zijn, 
sluit voor vrouwen zeer relevante vragen 
uit." 
Edith: "Naast de impliciete legitimering en 
het uitsluiten van belangrijke vragen tre
den binnen het model ook cirkel-redene
ringen op. Neem nu bijvoorbeeld de ar
beidsmarkt en de verklaring van de be
loningsverschillen tllssen mannen en 
vrouwen. De analyse begint bij de lagere 
lonen voor vrouwen dan voor manncn en 
dat vrouwen productiever zijn in het 
huishouden. Oat alles is een gegeven. Als 
je dan gaat kijken hoe mannen en vrouwen 
de rol!<>n verdelen, kom je tot de conclusie 
dat het voor de man meer Ion end is om 
zich op de markt te specia[jseren. Ais 
vrouw is het rationeler te specialiseren in 

OPENBARE GEDEELTE 

Vrijdag 4 juni 14.00- 17.00 
Ideeenbeurs over vrouwen en werk 
waar wetenschappers en niet weten
schappers hun werk en organisatie 
presenteren . Interessant voor iedereen 
die meer wilen weten over vrouwen en 
economie met o.a. een forum: Tea
ching economics met Barbara Berg
mann, Jean Shackelford, e.a. 
Plaats: Paradiso te Amsterdam. 

Vrijdag 4 juni 20.00- 22.30 
Debat over 'Shaping structural 
change, the role of women', een rap
port uitgebracht door de OESO. Een 
podiumgesprek dat zal worden in
geleid door Ina Brouwer. Deelnemers: 
Gunther Schmid, co-auteur van bo
vengenoemd rapport, Myra Strober 
en een andere vooraanstaande Neder
landse politicus. 
Plaats: Aula Universiteit van Amster
dam, Lutherse kerk, Singel 411, Am
sterdam. 

Zaterdag 5 juni 10.00-11.30 
De toekomst van feministische 
economische theorie. Deelnemers: 
Nancy Folbre, (University of Massa
chusetts at Amherst) Siv Gustafsson, 
(Universiteit van Amsterdam) en 
Zafiris Tzannatos, (De Wereld Bank, 
Washington) debatteren over de 
toekomst van feminisme en economie. 
Plaats: gebouw A, Roetersstraat 15, 
Amsterdam 
De resultaten van de conferentie 
zullen in boekvorm verschijnen. 
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het huishouden, met het gevolg dat ze 
minder produktief op de arbeidsmarkt is 
dan een man en daarom minder verdient. 
Daarmee is de cirkel rond o Waarom 
vrouwen een lagere beloning krijgen? 
Waarom juist vrouwen werkzaam zijn in 
het huishouden? Oat wordt binnen het 
model niet verklaard, terwijl dit juist de 
meest interessante vragen zijn ." 

OBJECTIEVE DATABESTANDEN 

Het derde thema van de conferentie gaat 
over dataverzameling. Edith: "Over het al
gemeen is het beeld van data dat ze los 
staan va n de theorie en daarom gebruikt 
kunnen worden om de theorie te toetsen. 
Maar in hoeverre heeft de visie op mannen 
of vrouwen invloed gehad op het tot stand 
komen van deze data? Welke vragen wer
den weI of niet gesteld? Welke beelden 
liggen ten grondslag aan deze vragen? Een 
voorbeeld is het niet opnemen in het BNP 
van de onbetaalde arbeid, die met name 
door vrouwen wordt verricht. Hierdoor 
krijg je een zeer vertekend beeld van de 
economische productie en activiteiten die 
daadwerkelijk plaats vinden in de 
maatschappij ." Jolande: "Buiten beschou
wing laten van de onbetaalde arbeid heeft 
ook grote maatschappelijke implicaties. 
Het werkt bijvoorbeeld door in het belas
tingstelsel. De belastingwetgever gaat er 
nog steeds vanuit dat de draagkracht bij 
een g('zin met een werkende lager ligt dan 
bij een gezin waarin twee personen 
werken. Onbetaalde arbeid is onzichtbaar 
in dit plaatje en wordt niet onderkend als 
arbeid die een economische waarde pro
duceert." 

DE EMANCIPATIE VAN HET BELEID 

Jolande: "Een van de motivaties voor de 
organisatie van de conferentie was onze 
bezorgdheid over het feit dat de economi
sche theorie een grote beleidsinvloed heeft. 
Het algemene beeld van de econoom is dat 
hij of zij niet kan bepalen wat politiek 
gezien de beste keuze is, maar weI de ob
jectieve consequenties van bepaalde 
keuzes kan doorrekenen. Bij deze objec
tiviteit echter kun je grote vraagtekens 
zetten. In het emancipatiebeleid van de 
overheid wordt al jaren onderkend dat de 
traditionele beeldvorming in term en van 
mannelijkheid en vrouwelijkheid een be
langrijke rol speelt bij het instandhouden 
van de huidige maatschappelijk orga-

nisatievorm. Onze stelling is dat de 
economische theorie een van die dingen is 
die daarin meespeelt. Binnen deze thcorie 
blijft de helft van het plaatje onzichtbaar. 
Onbetaalde arbeid en meer in het alge
meen hetgene wat met vrouwen of met 
vrouwelijkheid te maken heeft wordt te 
veel buiten beschouwing gelaten. Als je 
met zo' n geamputeerd instrumentarium 
de werkelijkheid gaat analyseren, dan kom 
je al snel met ideeen en manieren van 
denken die de traditionele manier van han
delen nog eens extra bevestigen en geen 
handvatten bieden tot verandering." 
Edith: "Voorheen werden vrouwen en 
emancipatie als normatief benoemd, ter
wijl de rest van het economische denken 
als neutrale wetenschap werd benoemd . 
Wat wij zeggen is: laten we bij de neu
traliteit van die andere helft, .nu negentig 
procent van de economische wetenschap, 
een paar vraagtekens zetten." Jolande: 
"Theorieen spelen een belangrijke rol bij 
het instandhouden van de werkelijkheid. 
Hoe je de werkelijkheid beleeft, hangt 
mede samen met hoe je er overdenkt. Het 
belangrijke van de conferentie is dat we nu 
met een groep mensen die deze problemen 
onderkennen, bekijken hoe we kunnen 
komen tot een evenwichtige economische 
theorie. Wat tot nu in de marges is blijven 
steken een impuls geven tot een sterkere 
tegenbeweging. Zo kan echte ruimte ont
staan voor andere manieren van analy
seren die recht doen aan vrouwen en al die 
aspecten die met vrouwelijkheid zijn ver
bonden." 

Voor meer informatie kan nwn terccht bij: Stichting 

Brckend vaatwerk, Else Kui per, Bregjc Blecker, 020-

6247743. 
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Wie een carriere bij 

Price Wa terhouse start, loopt 

het risico snel door te groeien. 

Carriereplanning is voor aankomende bedrijfs- Bij deze vestigingen bestaat grote behoefte aan 

economen vooral een afweging tussen risico en jongl', bijna of net afgestudeerde bedrijfs-

rendement, waarbij opleiding, begeleiding en economen die kiezen voor een carriere in de 

doorgroeimogelijkheden een be1angrijke r01 accountancy. 

spelen. 

Sterke persoonlijkheden die bereid zijn zich in te 

zetten voor de organisatie, verantwoordelijkheid 

willen dragen, commercieel kunnen denken en 

een gezonde dosis ambitie hebben kunnen bij 

Price Waterhouse al snel heel ver komen. Wie bij 

Price Waterhouse komt werken, promoveert 

namelijk a1 na twee jaar tot Senior, waarna een 

snelle doorgroei tot Assistant Manager, Manager, 

Senior Manager en uiteindelijk tot het Partner

ship mogelijk is . 

Price Waterhouse Worldfirm. 

Price Waterhouse is een wereldwijde organisatie 

die voorziet in uitgebreide dienstverJening op 

het gebied van Accountancy, Belasting-, 

Organisatieadvies en Corporate Finance . 

In Nederland is Price Waterhouse gevestigd in 

Amsterdam, Den Haag, Deventer en Rotterdam. 

Investeren in de toekomst 

is investeren in mensen. 

Price Waterhouse k e nt een zeer uitgebreid 

programma van interne opleidingen die niet 

aIleen in Nederland, maar ook in de overige 

Europese landen gegeven worden. 

Daarnaast zorgt Price Waterhouse voor inten

sieve begeleiding door ervaren managers van 

Price Waterhouse die als vraagbaak fungeren 

en die tevens zorg dragen voor een voort

durende p ersoonlijk e begeleiding. 

Kiezen voor Price Waterhouse betekent een keuze 

voor een stimulerende, dynamische omgeving 

waar carrierekansen ruimschoots aanwezig zijn. 

Wie ge'interesseerd is, neemt vrijblijvend co ntact 

op met Marjolein Meijer van Personeelszaken. 

Postbus 881, 3000 AW Rotterdam, 010 - 400 83 69. 

Price -waterhouse 



FACTS AND FIGURES VAN EEN NIEUWE PROF 

Naam: Bernard M.S. van Praag 
Geboorteplaats / datum: Amslerdam.28-2-1939. 
Burgerlijke s taat: Cehllwd. 
Vooropleiding / vorige functie s: Candidaalsex.acluuriele 
welenschappen, doctoraaL econometric VvA( 1964). clIm lallde 
promo/ie VvA 1968, wetensch.medew. Ec'trie EVR '64-70, 
Lector inlerfac. Bedrijf~kunde 70-72. hooglemar te Leiden 72-
'84, idem EVR '84-'92, lid WRR '88-'92. 
Huidige functie: 
Kleur ogen: 
Lengte: 
Borst omvang: 
Kleur haar: 
Gewicht: 
Bijnaam: 
Schoenmaat: 
Muzikale voorkeur: 
Lievel i ngsgerecht: 
Favoriete boek(en): 
Favoriete drank: 
Favoriete kleur: 

hoogLeraar / directeur SEO sind.~ 1-9- '92. 
hlallw. 
1,65 m. 

Variabel. 
Crijs. 

Variabel. 
Variahel. 

41. 
BeetluJI'en. Schllherl. 

Cole it I'os. 
Small world (DlIl'id Lod~e). 

Spa rood. 
BlauH'. 

Favoriete kleding: Ol'crhel11d mel korle I//OUlvell. 
Favoriete vervoermiddel: A lito. 

Hobbies / tijdverdrijf: Mu;iek (liclief/passief). le;,ell. 
Welke kranten / tijdschriften leest u: Volkskranl, NRC, 711e 
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Kan me wakker maken yoor: 
Hoe brengt u uw vakanlie door: 

Ecol101nist. 
Aileen voor noodgeval. 
Craag in huurhui.lje il1 

Ardennen. 
Grootste ergernis: Vniversitaire bureaucratie. 
Mooiste avond uit: Strijkkwartet concert, opera. 
Slechlste gewoonte: fk zou het niet weten. 
Beste eigenschap: fk 'lOU het niet wet en. 
Leukste eigenaardigheid: lk coque/leer niet met mijn eigenaar
di~hedel1. feder die met mij omgaat moet het zelj moar uilvillden. 
Wie bewondert u het meeSl als mens: Mijll vrOlllV. 
Hoe denkt u over studenten: Besle mensen. 
Favoriete econoom: Tinbergen. 
Wal is de grootste misvatting onder economen? Dat 
ecollomie Ie bedrijven is wnder aan Ie nemen dat nut 
interpersoneel vergelijkbaar is. NUl kall interpersoneel 
vergelijkbaar z.ijll , len-vijl cardinale meetbaarheid lIiet wordt 
aangenome" . 
Wat is de mecst gangbare mi svalting onder economen? Idelll. 

Wal is uw meest gekoesterde opvatt ing / ovenuiging? 1k heb er 
vee! en kan geen keuze maken. 

Grootste uitdaging: De SE~ Laten draaien w nder 

Grootste angst: 
Hoe lang blijfL u hier? 

focultai re subsidie. 
Dat dar niet gaat. 

20lal/g (ils ik het {euk vinci. 

ROSTRA 
ECOI<O~IICA 

9 



III 

D it jaar kunnen studenten voor de 
24e keer in de 71-jarige historie 
van de economische faculteit hun 

stem uitbrengen tijdens de faculteits- en 
universiteitsraadverkiezingen. Door mid
del van het kiezen van studentenvertegen
woordigers oefenen studenten invloed en 
controle uit op het universitaire en facul
taire beleid. Heel belangrijk is dat het 'op
komstpercentage' niet beneden de 35 pro
cent zakt want dan verliezen de studenten 
een van hun zetels in de faculteitsraad. 
Vorige keer was het behoorlijk close met 
een opkomstpercentage van slechts 40 pro
cent. Wat belet een economisch student om 
te stemmen? 
De universitaire verkiezingen zijn de 
meest kiezersvriendelijke ter wereld. Het 
stemformulier wordt samen met een infor
matiekrant thuisgestuurd. Er hoeft niet op 
een bepaalde dag gestemd te worden maar 
je hebt een volle maand de tijd. En hoewel 
het stemformulier 'anoniem' is krijg je, 
doordat een registratienummer gebruikt 
wordt, automatisch een herinnerings
kaartje als je het formulier nog niet hebt 
opgestuurd. Zelfs de port is al betaald en 
toch is er elk jaar weer minder animo om te 
gaan stemmen. Levert het soms niet ge
noeg op? 

HElFT VAN STEMMEN 

De studenten in de faculteitsraad doen veel 
goed werk voor hun medestudenten. Wat, 
dat leggen ze zelf uit. 
Imagebuilding van de FEE, betere infor
matie voor studenten, verbetering van het 
mentorensysteem voor eerste jaars en ver
betering van de onderwijskwaliteitt zijn de 

Trif.: Slot 
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ECONOMlCA 

Age en NOBAS: 
Voor degenen die het nog niet was opgevallen: het is weer verkie
zingstijd. De NOBAS wil door middel van een zuil in de hal beplakt 
met 'ongecensureerde' foto's kiezers trekken, de Age houdt het op 
hun verkiezingsaffiches kort, krachtig en eenvoudig: "Stem Age!". 
Stemmen kost niets, maar wat levert het op? De lijsttrekkers Michel 
Lind van de NOBAS en Erik Slot van de Age lichten toe waarom 
stemmen zo belangrijk is. Om je kennis van onze facultaire 
besluitvor-ming op de proef te stellen besluiten we met een 
verkiezingsprijs-vraag met als hoofdprijs een Zanussi 45XI cabriolet. 

Pieter Elshout & Robbertjan Roet 

punt~n waar de studenten in de faculteits
raad komend jaar op zullen hameren. VoI
gens de lijsttrekkers, allebei met ruime er
varing in bestuursaangelegenheden, heb
ben studenten daartoe ook ruime mogelijk
heden: "je zit met z'n zessen in de raad (6 
van de 14 zetelsl en bij de docenten zijn er 
altijd wei een of twee afwezig. Oat be
tekent dat je soms zelfs de he 1ft van de 
stemmen hebt" aldus Michel Lind. Erik 
Slot: "Docenten vragen onze adviezen. Oat 
komt doordat de studenten zich meestal 
beter voorbereiden op de vergaderingen". 
Wat hebben de studenten het afgelopen 
jaar bereikt? Michel legt uit dat het for
matieverdeelmodel (waarmee het geld 
over de vakgroepen verdeeld wordt, red,) 
zo is gewijzigd dat het geven van onder
wijs beter beloond wordt dan het doen van 
onderzoek. Oat is in het belang van de stu
dent die graag goed onderwijs krijgt. Erik 
werpt op dat er wei kritisch gekeken moet 
worden naar de inhoud van de vakken die 
er gegeven zullen worden: kwaliteit staat 
voorop. Een goede evaluatie van docenten 
en vakken kan hierbij een bela ngrijk bij
drage leveren". 

IMAGEBUllDING 

Erik: "We hebben een aparte leerstoel voor 

Marketing maar we kunnen onze eigen 
faculteit niet eens verkopenl". Michel 
beaamt dat dat zeker geen kwaad kan, de 
UvA heeft op dit moment zelfs landelijk 
het laagste aantal eerstejaars economie stu
denten. Tezamen met het rendementscijfer 
wordt aan de hand hiervan het budget 
bepaald waarover de FEE beschikt. In ieder 
geval zijn de heren blij dat de faculteit uit 
de bestuurlijke impasse van enige tijd gele
den geklommen is. Ook zijn ze lyrisch over 
onze nieuwe directeur: "Hij is echt goed, 
keihard maar wei echt goed". 

Milhcl { illd 

WIT EN ZWART 

Uit alles blijkt dat de heren het broeiend 
eens zijn over alles. De obligate vraag werd 
d us gesteld of er niet gefusee rd moet wor
den, of is concurrentie juist goed voor het 
debat? Lind: "de gedachte om te fuseren 
leeft ook bij sommige Nobassers, mis
schien stoot het studenten wei af dat er 
twee partijen zijn. Hebben die soms ruzie 
of 2o?". Slot meent dat het systeem zo ook 
goed werkt en licht dit toe via een 
schaakanalogie: "We beginnen vanuit ver
schillende startpunten en werken naar 
elkaar toe zoals wit en zwart. Begin je alle
bei in het midden dan weet je niet waar je 
naar toe moeL" Je kunt ook echt niet 
zeggen dat de verschillen groot zijn. De 
NOBAS is volgens Michel pragmatisch in
gesteld en dat uit zich onder andere door
dat de NOBAS de samenwerking met do
centen zoekt en niet zo snel ergens tegen
aan zal schoppen, iets waar de naar eigen 
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iedere stem telt 
Voor iedereen die doorgaat voor d e 
koelkast (Zanussi, bouwjaa r 85 met open 
dakje) de volgende vragen: Heeft Michel 
Lind een bril ja/nee. Doet Erik Slot accoun
tancy ja/nee. Waarom stem je op de 
NOBAS of juist de Age? Inzendingen wor
den door een deskundige jury beoordeeld 
door middel van loting. Het adres is 
Redactie Rostra, Roetersstraat 11 , 1018 WB 
Amsterdam of postvakje Rostra in 

zeggen meer principiele Age minder 
moeite mee heeft. 

7 MEl 

Denk aan jezelf (aan wie anders?) en ver
stuur het stembiljet nog voor de sluitings
datum van de verkiezingen (7 mei) in de 
bijgesloten portvrije enveloppe. Michel: 

Heb je al gestemd? 
- ja: - ga door voor de koelkast 

"als de resultaten die we boeken je 
aanstaan dan stem je op ons of desnoods 
op de Age, blanco stcmmen mag ook". 
Erik-onderwijskwaliteit tot Slot: "Stem in 
ieder ge'val!" 

Voor de notoire aarzelaar hier nog even 
een eenvoudige besli sing boom: 

de hal bij de portier. 

itsraad 
r 
D~' Faculte 

(lid parle 'I1Iml ) 

Het 

.-
Het bestllur 

(D~ mm;,lc-rr""d ) 

Faculteitsbureau 
(D> ambknMcn) 

- nee: - ben je tegen behartiging van studentenbelangen? 
- ja: - niet stemmen 
- nee: - pak het stembiljet: begrijp je er iets van? 

De facult ei tsraad is het hoo 'ste bestuurs
orgaan van de faculteit. Zij bestaatuit 14 
raadszetels, waarvan 7 voor docenten, 1 
voor ondersteunend- en beheerspersoneel ' 

Oeloitte & 
Touche 
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- ja - zet kruisje 
- nee - maakt niet uit, doe niets en stem blanco 

I 
en 6 voor d e studenten. In de maandelijkse (staat bovendien interessant). 

- Voor ja en nee geldt: formulier in portvrije 
enveloppe doen en opsturen. 

Ibijeenkomst van de faculteitsraad worden 
[besilliten genomen over onderwijs- en on
derzoeksprogramma's, evaillatie en contro
Ie, d e facultaire begroting etc. 

Met de combinatie van werken en studeren 
bij Deloitte & Touche geeft u zichzelf de beste 
kansen voor een geslaagde carriere. Uw kennis en 
ons boeiende werkterrein staan daarvoor garant. 

Afstuderende 
bedrijfseconomen m/v 

Deloitte & Touche behoort tot een van de 
grotere organisaties voor financieel-zakelijke 
dienstverlening in Nederland en is mondiaal 
aangesloten bij Deloitte Touche Tohmatsu Inter
national. Vanuit vestigingen verspreid door het 
gehele land werken accountants, belasting
adviseurs en management consultants samen voor 
een zeer breed en gevarieerd cIientenpakket. Zowel 
op nationaal als op internationaal niveau . 

Onze groei en omvang zijn mede een 
gevolg van onze andere manier van werken. Markt
en clientgericht, met korte commllnicatielijnen en 
een informele en collegia Ie werksfeer. 

Meer informatie over onze filosofie en uw 
carriereperspectieven vindt u in onze brochure 
die u per telefoon of brief kunt aanvragen 
bij: Deloitte & Touche, afd. personeelszaken , mw. 
mr. B.G. Tanis, Postbus 58110, 1040 He Amsterdam. 
Telefoon 020 - 6061100. 

De andere manier van werken 
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De paradox van de personeelsmanager 
Begin maart vond in Keulen een internationaal congres plaats over 
Human Resources waaraan zowel managers als studenten deelna
men. Professor Evans, een van de sprekers, had een vervelende me
dedeling voor de personeelsmanager. 

X. van Uffelen 

D e person eels manager dient het 
Human Resources Management 
(HRM) in de praktijk te brengen. 

Essentie van HRM is het integreren van het 
personeelsbeleid in het algemene onderne
mingsbeleid. Het idee hierach ter is dat 
goede arbe idsomstandigheden , evenals 
een systematisch wervings-, beoordelings-, 
belonings-, en ontwikkelingsbeleid leiden 
tot betere arbeidsprestaties. De kosten die 
worden gemaak t om goed pcrsonecl te 
krijgen, ie behouden en te ontwikkelen 
worden op dl'/C manier rendabel Vllor de 
onderneming. De motivatie voor HRM 
heeft dus primair een economische achter
grond. Slechts de middelen om de 
betere presta ties te reali
scren zijn afkomstig uit 
aanverwan te disci
plines als psy
chologie en so
ciologie. Deze 
'softe' disci
plines lijken 
de kwali
teit van le
ven te ver
hogen. Uit 
een onder
zoek va n 
Evans blijkt 
dat maar Ii fst 
45 procent van 
aile onderzochte 
person en hun leven 
niet uitgebalanceerd 
vindt. Dit kan komen omdat 
een individu ontevreden is over de 
levenswandel van zijn of haar partner. 
Daamaast is er de 'misfit' -p rob lematiek; de 
verkeerde man zit op de verkeerde plaats. 

12 Deze persoon voelt zich niet gemotiveerd, 
verricht zijn of haar werk slecht, en heeft 
weinig zelfvertrouwen. Het beeld hierbij is 
bekend: met gebogen hoofd en afgeza kte 
schouders komt de arbeider thuis, 
opgewacht door de partner die bezorgd 
vraagt of het weer zo'n vervelende dag is 
geweest. Tenslotte is er de workaholic
paradox. De werknemer is zo gek op zijn 
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werk dat hij aileen thuis komt om de ba
tterij op te laden. Werkweken van meer 
dan SO uur zijn heel nonnaal. Dat gaat 
goed tot het pensioen. Op dat moment 
maakt de workaholic de g rootste schok 
van zi jn leven mee. Er blijkt namelijk een 
partner thuis te zitten. De meesten 
bekomen niet van de schrik, gezien de le
vensverwachting na pensionering van 
slechts 10 maanden. 

T AAK VAN DE MANAGER 

Voor de manag r de taak deze problemen 
op te lossen. Evans stelt in dit verband dat 
hij een zaak nooit za l delegeren, namelijk 

het aannemen va n zijn eigen per
sonee l. Immers, "Human 

Resources is My job." 
Ook de beoordeling, 

beloning en ont
wikLeling van 

het aangeno
men perso
neel ligt on
der de ver
antwoor
delijkheid 
van de ma
nager. "Per
soneelsbe-

leid vindt 
p laats in de lijn 

van een organi
a tic, en niet in de 

staf." De enige taak 
de personeelsma

nager heeft is het aanleren 
van vaardigheden, zodat een manager 

zelf personeelsbeleid kan uitvoC'fen. Het 
uiteindelijke doel van een professionele 
personeelsmanager is dan ook zichzelf 
overbodig maken. Een kanttekening dient 
daarom gemaakt te worden over de op
komst van opleidingen op hoge scholen en 
universiteiten met als doe I het creeren van 
personeelsmanagers. Dit schiet enigszins 
zijn doel voorbij. Human Resources Ma
nagement moet zeker een deel van de 
opleiding vormen, maar niet de hoofd
moot. Ondememingen vragen niet om per-

soneelsmanagers, maar managers die notie 
hebben van het belang van Human Re
sources Management. Het tijdperk van de 
specialisten lijkt sowieso voorbij: ondeme
mingen gebruiken slechts weinig specia lis
ten en generalisten. Deze tijd vraagt om 
werknemers, door Evans "spirals" ge
noemd, die de breedte van de generalisten 
en de diepte van de specialisten weten te 
combineren. Om dit te realiseren moet er 
afgestapt worden van carriere ladders en 
overgegaan worden op spiraalvormige 
ca rrieres. Een werknemer moet rouleren 
tussen verschillende (specialistische) 
afdelingen. Een probleem dat bij spi
raalvormige carrieres komt kijken, is dat 
de beloningsstructuur hierop niet is 
toege rust. u vindt er betaling plaats op 
basis van positie, terwijl er juist op basis 
van kwaliteiten en toegevoegde waarde 
beloond dient te worden. Naast het a fstap
pen va n het verouderde beloningssysteem, 
zi jn er nog meer instrumenten, ontwikkeld 
in de jaren vijftig waarmee afgerekend 
dent te worden, zoa ls eva luatiemethoden 
en promotiesystemen. Evans vindt het ge
bruik va n deze instrumenten een blokkade 
voor de verdere ontwikkeling van Human 
Resources beleid. De personeelsmanager is 
degl"w die nieuwe instrumenten dient te 
ontwikkelen. Als dit is gerealiseerd dient 
hij op te krassen. 

DE PARADOX 

Kortom de personeelsmanager heeft twee 
hoofdtaken. Ten eerste dient de norma Ie 
manager bewust gemaakt te worden van 
het nut van Human Resources. Daarnaast 
dienen er nieuwe Human Resources in
s trumenten ontwikkeld te worden. Dit zijn 
geen eeuwig d urende taken. Het uitein
delijke doel van de personeelsmanager is 
dan ook het opheffen van zijn eigen baan. 
Een ware paradox: het levl'fen van goed 
werk word t beloond met ontslag. Hier valt 
maar op een manier mee om te gaan. Een 
ondernemi ng dient de personeelsmanager 
s lechts 4 jaar de tijd te geven nieuw bloed 
in de organisatie te pompen. Daarna moet 
de desbetreffende manager, zoals een spi
raalvormige carriere betaamt, een ander 
functie worden aangeboden. 

Xa nder va n Uffelen is vijfdejaars economiestudent en 

s tud en t-assistent bij de leerstoclgroep SMO. 

, 

APRIL / MEl 1993 



'Tiempos Buenos, Tiempos Malos' 

In de zomer van 1992 ben ik voor een on
derzoek over stabilisatiebeleid en struc
turele aanpassing naar Nicaragua geweest. 
Het onderzoek zou gelden als scriptie voor 
het vak ontwikkelingseconomie. De facul
teit nam een gedeelte van de onkosten voor 
haar rekening. Na een voorbereidende Ii
teratuurstudie in Amsterdam vcrtrok ik 
eind mei naar Managua, de hoofdstad van 
Nicaragua. De decaan van de economie 
faculteit haalde mij op van het vliegveld. In 
zijn l1Uis kon ik de eerste weken blijven 
wonen. De tweede dag kon ik al meteen 
aan de slag. Om acht uur 's morgens naar 
de facuiteit, tot ongevuur acht uur 's 
avonds. Op dat tijdstip begon op televisie 
'Tiempos Buenos, Tiempos Malos'. De 
eerste week bestond voornamelijk uit het 
bestuderen van Iiteratuur die in Nederland 
niet te vinden is, en het leren kennen van 
de stad en de vele universiteiten. Mijn 
begeleider, een docent van de economie 
faculteit, introduceerde mij bij de faculteit, 
onderzoeksinstellin en\. banken en de 
Banco Central d Nicaragua. 

Op reis ti j dens 

studentenstakingen 

AATBE 0 
Na twee weken besloot ik om in het cen
trum te gaan wonen, 'n een pensionnetje 
waar meerdere buitenlanders verbleven 
die iets 'nuttigs' deden. Van een centrum 
kan je eigenlijk niet sprckcn, omdat cen 
aardbcving in 1972 alles verwoestte. De fi
nancielc hulp uit het buitenland voor de 
wederopbouw van de stad werd door de 
toenmale dictator Somoza voor pcrsoonlij
ke doeleinden gebruikt, zodat down-town 
Managua nog steeds uit bouwvallen en 
braakliggende grasvelden bestaat. 
De geitenwollensokken kolonie is sinds de 
val van de Sandinisten aardig geslonken. 
Er komen echter nog steeds vele groepen 
buitenlanders, Brigadistas of Sandalistas 
genoemd, die solid air zijn met de Sandinis
tische idealen. Aan het straatbeeld is de 
geschiedenis van Nicaragua gedeeltelijk af 
te lezen. De periode van Somoza zie je 
terug in de oude, grote Ford mustangs, die 
allen van voor 1979, het jaar van de revolu
tie, zijn. Tijdens de sandinistische periode 
deed de Lada zijn intrede. Tegenwoordig 
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De geitenwollensokken kolonie Nicaragua heeft goeie connecties 
met de FEE, zo werd Just Dalhuisen zelfs van het vliegveld afgehaald 
door de plaatselijke decaan. Vier maanden lang deed hij onderzoek 
in een land waarvan de geschiedenis aan het straatbeeld is af te 
lezen. Dalhuisen schrijft: over de Ford Mustangs uit de tijd van 
Somoza. Over Marco van Basten. Over stabilisatie en aanpassing. 

}.Dalhuisen 

zijn de Toyota-jeeps en Amerikaanse 
auto's populair. Het bedrijf 'Rent a Lada' is 
een mooi voorbeeld van de overgang 
waarin de Nicaraguaanse economie ver
keert. Alhoewel honkbal de 
sport is in Nicaragua, haalde ' la 
macina naranja' tijdens de EK
voetbal toch de kranten. Met een 
klein radiootje kon ik keurig de 
gemiste strafschop van Marco 
van Basten volgen. Naast sport 
zijn genotsmiddelen, die in de 
pure vorm zijn te krijgen voor 
een schappelijk prijsje, een pop
ulair tijdsverdrijf. De drank-, 
drugs- en sigarettensector is een 
van de weinige bloeiende 
bedrijfstakken. Mijn onderzoek 
had enige vertraging opge/open 
door een staking van studenten 
en universiteiten. De bezui
nigingen van de regering in het 
kader van het stabilisatiepro
gramma waren een mooie reden 
voor de studenten en voor mij
zelf om 6 weken vakantie te ne
men. In deze periode ben ik op 
reis geweest naar Honduras en 
Costa Rica. Vanuit Nederland 
lijken al die kleine Midden
Amerikaanse landjes op elkaar, 
maar de onderlinge verschillen 
wat betreft welvaart, natuur en 
bevolking zijn levensgroot. 

IMF GEEN SUCCES 

Tijdens de laatste weken van mijn verblijf 
heb ik mijn onderzoek vrijwel kunnen 
afronden. Het stabilisatie- en aanpassings
beleid in Nicaragua is vooral interessant 
vanwege de overgang waarin de economie 
verkeert. Van een gemengde socialistische 
/ markteconomie, naar een volledige 
markteconomie. De openstelling van de 
Nicaraguaanse economie voor buiten
landse concurrentie heeft de binnenlandse 
produktieve sector weinig goed gedaan. 
De IMF-stijl stabilisatie- en aanpas-

singsprogramma's zijn tot nu toe weinig 
succesvol geweest. Voor Nicaragua is het 
te hopen dat een opleving van de wereld
economie en de regionale economische 

Hartje Managlla 

integra tie de binnenlandse economie 
positief be·invloeden. Van het binnenlands 
economisch beleid is namelijk weinig te 
verwachten. Ondanks de negatieve 13 
economische situatie was het zeker de 
moeite waard. 

Just Dalhuisen is vijfdejaars economiestudent. 
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"Wat nou 'managing the client?' Voorlopig zit 

ik met zo'n stapel onoplosbare vragen dat ik aan 

'managen' niet toe kom. Waarom staat dit hier ge

boekt? Waar komen al die reserveringen vandaan? 

Ze zeggen dat er op elke vraag een antwoord 

is. Maar met welke vraag moet ik beginnen? 

Misschien kan m'n controleleider me op weg 

helpen? Hij ziet aan m'n gezicht dat ik hartstikke 

vast zit. 'Doet me denken aan mijn begintijd', zegt hij 

lachend. Hij wijst me op een paar aspecten en zegt 

dat ik het verder zelf moet kunnen oplossen. 

'Ze zitten niet voor niets bij ~ns', roept hij nog 

terwijl ik z'n kamer uit loop. 'Volgend jaar, als je in 

Londen zit, zul je het toch ook zeit moeten doen!' 

Vanmiddag kwam hij nog even langs. 'En?'O.K. 

Toegegeven. Ik ben een stuk verder. En ik geloof dat 

ik het nog leuk vind ook." 

Accountan ts & Consultan ts 

De Top. Het sleutelwoord voor een selecte 

groep HEAo-ers en bedrijfseconomen die bij KPMG 

Accountants & Consultants werken aan hun carriere. 

Managing the client, managing the business, mana

ging the people. En tenslotte: managing yourself. 

Ondernemers dus, die binnen tien jaar tot de 

absolute top van de internationale financhHe dienst

verlening behoren. 

Gei'nteresseerd? Informeer dan bij Bureau 

Werving & Selectie, Burgemeester Rijnderslaan 10, 

1185 MC Amstelveen, tel. 020 - 656 71 62. 



Natuurlijk bestaat er op iedere 
vraag een antwoord. 

Aileen zijn er soms zoveel vragen. 



H et financieringstekort teistert de 
krantenkoppen, abracadabra 
voor de eenvoudige burger: 'Bot

sing dreigt tussen kabinet en CDA-fractie 
over financieringstekort', 'Commissie-Zijl
s tra keert zich tegen Kok'. Wat is er aan de 
hand? Omdat omvangrijke bezuinigingen 
voor de doelstelling van het regeerak
koord, een financieringstekort van 3,25%, 
slecht zouden uitwerken op de werkgele
genheid, wiJ Kok dit percentage loslaten. 
Zijlstra betoogt daarentegen dat het 
nieuwe kabinet moet beginnen met het 
bevriczcn van de uitgaven van het rijk. Als 
blijkt dat in de loop van de kabinetsperiode 
de groei meevalt - wat bijvoorbeeld tot 
gevolg heeft dat er meer belastinginko
msten in de schatkist vloeien - komt er geld 
vrij voor nieuw beleid. Zijlstra vindt dat 
met dit geld eerst het financieringstekort 
omlaag moet. Daarna zou het geld besteed 
moeten worden aan lastenverlichting zo
dat arbeid goedkoper wordt en er meer 
mensen aan het werk kunnen. Tenslotte 
zouden bepaalde rijksuitgaven mogen 
toenemen. 
Deze norm heeft onder andere sterke con
sequenties voor de verkoop van het 
' tafelzilver' (Brinkman) van de staat. 
Ais de overheid de PTT verkoopt, moet ze 
volgens Zijlstra de opbrengst niet ge
bruiken voor de aanleg van wegen (zoals 
CDA-minister Maij-Weggen wi!). Oat is 
fout. De staatsschuld moet verminderen. 
Een hoge staatsschuld gaat samen met 
hoge rentelasten en daardoor worden an
dere - meer essenW~le - bestedingen ver
drongen. 

NUANCEREN 

Van Wind en (overheidsfinancien) heeft 
een duidelijke visie op Zijlstra' s nieuwste 
norm. Zoals tijdens zijn commentaar zal 
blijken, zijn veel nuanceringen nodig om 
zowel Kok als Zijlstra betel' te begrijpen. 
Van Wind en bestempelt Zijlstra' s voorstel 
om de rijksuitgaven slechts nominaal te 
Jaten groeien als een "noodmaatregel die 
niet opgevolgd zou moeten worden." Hoe 
komt Zijlstra dan toch op zo'n idee? "Wan
neer je als basis voor je uitgaven het per
centage economische groei van het natio
naal inkomen neemt, zal je zodra de voor-

16 spellingen hierover veranderen, ook tij
dens de rit je uitgaven aan moeten passen. 
Naar Zijlstra's mening is een inflatie-gere
lateerde norm, die je aan het begin van een 
kabinetsperiode vaststelt, duidelijker. 
Maa r de politiek blijkt altijd enorm inven
tief. Zo zou bij Zijlstra weer een gehakke
tak over de definitie van inflatie ontstaan." 

ROSTRA 
ECONOMICA 

Keert de UvA zi 
Gezien de slechte conjuncturele situatie wil minister Kok een 'tandje 
minder' bezuinigen. Het financieringstekort mag van de afgesproken 
3,25% naar 3,5% van het nationaal inkomen. Oud-premier en oud
bankpresident ZijIstra, CDA-er, is er juist van overtuigd dat de uit
gaven van het rijk aIleen nog maar aangepast mogen worden aan de 
inflatie. In wiens handen moeten wij ons kostbare tekort nu leggen? 
Tijd om de FEE-specialisten te raadplegen. De hoogleraren Van 
Winden en Van der Ploeg veIl en hun oordeel. 

Esther van Dijk 

DE KEERZIJDE VAN VERLAGINGEN 

Zijlstra pleit voor een verJaging van de 
schuldquote. De huidige rentelasten liggen 
op zo'n 15% van de rijksuitgaven en dat 
maakt Nederland zeker rentegevoeJig, dat 
geeft Van Wind en ook ruiterlijk toe. "Toch 
is het bevriezen van de uitgaven weten
schappeJijk gezien onzin. Je moet kijken 
waar de Jeningen voor gebruikt worden. 
Tegen een bedrijf zeg je toch ook niet dat 
het haar uitgaven moet bevriezen? Oat het 
niet meer mag lenen? Zijlstra's norm is 
door actuele politieke praktijk ingegeven. 
Het is politiek gezien erg moeilijk om de 
overheid zover te krijgen dat zij leningen 
aanwendt voor investeringen. Zijlstra 
bevind t zich midden in dat Jastige poli
tieke besluitvormingsproces en wil daar 
een noodoplossing voor vinden: als ie
mand zichzelf vastbindt kan dat goed zijn 
om zichzelf in de hand te houden. In dit 
opzicht zou de ZijJstra-norm nog een zin
volle maatregel kunnen zijn ." En natuurlijk 
komt Van Winden op de proppen met het 
geijkte voorbeeld van Odysseus die zich 
aan de mast bindt. 
Zijlstra pleit eveneens voor lastenverla
ging. Ook daar nuanceert Van Winden: 
"Het aantal inactieven is inderdaad absurd 
hoog in Nederland en di'lt zal je via een 
verkleining van de wig (verschil loon
kosten en netto-loon) kunnen verlagen. 
Maar net als bij de staatsschuld moet je je 
afvragen wat er tegenover lastenverlich
ting staat. Mijn stelling is dat men bij zaken 
als socia Ie premies te weinig oog heeft voor 
sociaal kapitaal. Voor het buitenland is 
Nederland aantrekkelijk om in te 
investeren. Er wordt weinig gestaakt, er is 
arbeidsrust. Oat komt mede door socia Ie 
ze-kerheid. Ais je die gaat verlagen dan 
moet je je dat wei realiseren. Nederland 
staat bekend als een veilig land. In Los 
Angeles mag het gemiddeld inkomen per 
hoofd hoger liggen, maar wat geeft iemand 

daar wei niet uit aan beveiliging? 

NORMONTDUIKING 

Via een inflatienorm voor de collectieve 
uitgaven streeft Zijlstra naar een lagere 
schuldquote en coUectieve lastendruk. Van 
Wind en waarschuwt voor de gevolgen van 
een norm. Hij wijst daarbij op de historie 
van onder andere de Romme-norm en de 
eerste Zijlstra-norm: "Net als vroeger 
zullen allerlei manieren van normontdui
king opkomen: ten eerste debudgettering. 
Het rijk delegeert haar uitgaven maar staat 
er nog wei garant voor. Het risico blijft, 
maar het bedrag verdwijnt van de begro
ting. Ten tweede een verandering van su
bsidies in aftrekpos ten van de belasting en 
ten derde de verkoop van het 'tafelzilver'. 
Ten slotte een verdergaande decentra
lisa tie. Het rijk draagt taken over aan 
lagere overheden zonder voldoende finan
ciele ondersteuning. Ook hier moet ik een 
nuancering aanbrengen. Bij coalitie-kabi
netten zou een norm zichzelf in stand kun
nen houden. De ene partij weet dat wan
neer zij eenmaal gaa t knabbelen aan de 
norm, de andere partij dat ook zeker zal 

Vall Windell ell 
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ch tegen ZijIstra? 
doen. Zo durft geen enkele partij de regel 
te doorbreken. Maar normen beperken de 
vrijheid van de beleidsmakers. Zij kunnen 
niet meer op elk moment - gebruik makend 
van de meest recente informatie - hun 
optimale beleid formuleren. Parlementair 
gezien stelt het kabinet dan niets meer 
voor." 

WAT VAN WINDEN WIL 

De norm van Zijlstra werkt dus het ont
duiken van regels in de hand en monopo
liseert de besluitvorming. Bovendien trekt 
Van Winden het nut van een verlaging van 
de schuldquote en lasten in twijfel. Zelf ziet 
hij wei degelijk een oplossing voor ,Jeer
lands bezuinigingsproblematiek. Zonder 
moeite gooit hij zijn ideeen achter elkaar op 
tafel: "Naar mijn idee moet je de bestaande 
instituties veranderen: de politiek, de over
heid en de relatie tussen overheid en be
drijfsleven. Politici zitten onder een 
kaasstolp. Ze zijn niet meer afkomstig uit 
het bedrijfsleven of andere sectoren, maar 
uit de ambtenarij. Ze missen informatie, 
een internationaal verschijnsel overigens. 
Dit kan je oplossen via decentralisatie en 
nieuwe vormen van besluitvorming zoals 
referenda. Wanneer politici multipele 
functies hebben, zien zij ook zelf de gevol
gen van investeringen in hun sector. Een 
andere kleine verbetering: verkies de helft 
van het parlement na twee jaar. Zo houd je 
een gemiddelde horizon van minimaal 
twee jaar en kan je investeringen over een 
langere termijn bekijken. Tenslotte zou wat 
betreft de organisatie van de overheid een 
kleiner aantal departementen of een hierar-

chie binnen de ministerraad het 
besluitvormingsproces vergemakkelij
ken. " 

EN NU KOK 

Hoe ziet Van Winden, nu hij Zijlstra onder 
de loep heeft genomen, tenslotte het 
'tandje minder' van Kok? "Met een 'tandje 
minder' haalt Kok de discipline uit de poli
tiek. Aan de andere kant heeft hij mijn 
sympathie: je kan wei roomser dan de paus 
proberen zijn, maar je moet ook kijken naar 
ontwikkeling van de economie. Het hele 
beleid is de laatste jaren enorm procyclisch 
gewel'st. Kok geeft tenminste tegenwicht 
aan de conjuncturele ontwikkeling, ook al 
heeft een bestedingsimpuls in een open 
economie als Nederland waarschijnlijk niet 
vee I effect." 

OPPERVLAKKIGE JOURNALlSTlEK 

Van der Ploeg (macro-economie) werpt 
desgevraagd een nieuw licht op Zijlstra's 
norm. Net als Van Winden doet hij het 
vastprikken van het financieringstekort af 
als onzin . "Hier zijn we al een decennium 
lang mee bezig en waar heeft het toe 
geleid? Het enige effect is dat we besparen 
op de investeringen in plaats van op de 
consumptieve uitgaven en overdrachten 
om niets." Maar Kok zou het volgens Van 
der Ploeg volledig eens kunnen zijn met 
Zijlstra, zij het voor de lange termijn: "Wat 
Zijlstra wil is geen norm voor het financie
ringstekort, maar voor de collectieve uit
gaven. Daar sta ik zeker achter en Kok vast 
ook. Het liefst zou ik dan niet een norm 
voor een jaar maar voor bijvoorbeeld vier 

Val! de ,. Ploeg Il LlGI1Ceren dc lIicllwstC norm vall Z lj lstrn 
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jaar zien, zodat je nog wat speling hebt. 
Hoewel er, zoals coil ega van Winden 
uitlegt, best enige ruimte voor normont
duiking is, is deze mijns inziens een stuk 
minder bij een norm voor de uitgaven dan 
voor het financieringstekort." 
Het conflict tussen Kok en Zijlstra speeJt 
volgens Van der Ploeg slechts op de korte 
termijn. "De journalisten hebben dit 
meningsverschil niet helemaal goed be
grepen en er een opgeklopt en opper
vlakkig verhaal van gemaakt. Momenteel 
is Kok gebonden aan de 3,25% voor het fi
nancieringstekort, maar hij heeft weinig 
behoeft om nog langer procyclisch te werk 
te gaan in een recessie. Vandaar dat hij 
minder wil bezuinigen." 

UIT HET HARNAS 

Voor het reduceren van de collectieve uit
gaven, de hartewens van Zijlstra, weet Van 
der Ploeg genoeg mogelijkheden: "Kijk bij
voorbeeld naar volkshuisvesting. Mo
menteel bestaan er objectsubsidies, subsi
dies per huis. Daarmee hef je belasting op 
de middenklasse en geef je het weer terug 
aan de middenklasse. Individuele huur
subsidies voor de echte armen zouden 
beter zijn. De departementen zouden na
tuurlijk sterk in aantal moeten vermin
deren, er mogen van mij zo duizenden 
ambtenaren weg. Ook op de defensie-uit
gaven zou gekort kunnen worden. 
Wat ik verkeerd vind is dat Zijlstra geen 
ruimte laat voor rendabele investeringen. 
De politiek zou bij uitgaven elke keer de 
rekenkamer in moeten schakelen en dan 
kijken wat rendabel is. Wat de staats
schuldquote betreft, die mag zeker niet ex
ploderen. Maar of hij nou 80, 70 of 60 pro
cent is zal me een rotzorg zijn, zolang hij 
maar stabiel is. Stel je voor dat je nu ineens 
de belas tingen voor een paar jaar flink zou 
verhogen om die schuld te verlagen7 Jaren 
later lOU je de belastingen weer flink kun
nen verlagen. Omdat het welvaartsverlies 
kwadratisch stijgt met het verhogen van de 
belastingvoeten (de 'driehoekjes') is het 
beter de belastingen met kleine stukjes te 
verhogen." 
Van der Ploeg kan zich grotendeels in Zijl-
stra vinden. "Met zijn norm voor de collec
tieve uitgaven zou Zijlstra in ieder geval 
bereiken dat de politiek, op basis van de 17 
meest recente informatie, kan beslissen 
over elke mogelijke uitgave, zonder dat ze 
gevangen zit in het harnas van een norm 
voor het financieringstekort. En dat is toch 
haar taak." 

Zijlstra's visie is afkomstig uit "'Ve moeten 

ophouden ons rijk te rekenen', C. Bal1l1ing, 

NRC-Hnl/de/sb/nd, 24 maart 1993. 

, 
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D e kamer van professor Ellman is 
compleet gevuld met boeken. 
Over de gehele breed te van de 

muren en tot aan het plafond, stapels op de 
grond, en op de tafel en de stoelen een pa
piermassa aan post en tijdschriftartikelen. 
Dit in combinatie met het voorkomen van 
Ellman (stereotype professor) geeft mij 
even het idee dat hier een man zit met niet 
aileen antwoorden op mijn vragen, maar 
ook concrete oplossingen. Na de eerste 
vraag sta ik weer met beide benen op de 
grond, inzicht in problem en verschaft geen 
oplossingen. 

SCHOKTHERAPIE 

Jeltsin begon zijn hervormingen op 2 ja
nuari 1992 met het los laten van een groot 
aantal prijzen. Wat hield deze sci1okti1aapie, 
oak wei het Gajdarplan naar de toenmalige 
minister VIlli finallci i:"11 en economie, precies ill? 

"Het Gajdarplan is gebaseerd op de schok
therapie zoals die in Polen is tocgepast. 
Het idee was om met behulp van een 
pakket van drastische saneringsmaatrege
len een eind te maken aan de tekorten van 
goederen en de rijen, en om monetaire sta
bilisatie te bereiken. Oit alles met behulp 
van een strak fiscaal beleid met een slui
tende begroting, en een strak monetair 
beleid om inflatie onder controle te krijgen. 
Oat beleid is mislukt. Op het ogenblik zien 
we in plaats van moneta ire stabilisatie een 
situatie met inflatie van ongeveer 30% per 
maand. 
"Als je een vergelijking maakt met de situ
atie in Polen zie je belangrijke verschillen 
wat betreft de economische situatie en de 
gebruikte beleidsmaatregelen. In Polen bij
voorbeeld wist men de wisselkoers van de 
zloty te stabiliseren. Een vaste koers van de 
roebel was voor Rusland onhaalbaar. 
"Verder heerste er in Rusland in tegen
stelling tot Polen een negatieve reele rente 
en waren de lonen onbeheersbaar. In polen 
is men er wei in geslaagd een loonpolitiek 
te voeren. 
Wat betreft de economische omgeving was 
er in Rusland nauwelijks sprake van een 
particuliere sector, een marktsector die kan 
reageren op een strak fiscaal monetair 
beleid, zoals in westerse economieen. 
Bovendien verkeerde het land al in een de-

18 pressie bij het begin van het Gajdarplan. 
Oit soort beleid heeft een verdere verlaging 
van de produktie tot gevolg wat natuurlijk 
tegenwerking oproept vanuit de 
maatschappij." 

RIJEN 

De produktie is inderdaad dramatisch 
gedaald in '92, zo'n 20%. Privatise-

ROSTRA 
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Economisch bele 
Het einde van de geschiedenis zoals Fukuyama ons voorspiegelde 
laat toch langer op zich wachten dan menig optimist in het westen 
wilde geloven. In Rusland lijkt nauwelijks sprake te zijn van een 
onoverkomelijke overwinning van het liberalisme. Op dit moment is 
het land verwikkeld in een politi eke machtsstrijd, de economie zit in 
een diep dal, criminaliteit tiert welig en de levensstandaard is 
gedaald. Met prof. Ellman, onze eigen Rusland deskundige, praten 
we over een land waar wijsheid op dit moment uit wodka lijkt te 
komen. Houdt 40% alcohol het land in een roes? En wat is de rol van 
het westen in het ontnuchteringsproces? 

Esther van Rijswijk 

ringsprogramma's zorgden wel voor 
128.000 gercgistrcerde zelfstandige boeren 
maar hiervan brachten slechts 3.000 boeren 
hun produktcn op de markt. Maar er zijn 
geen rijen meer voor de winkels? 
" Rijen hebben niks te maken met de pro
duktie, ze hebben te maken met de ver
houding tussen de inkomens en de prijzen. 
Het feit dat er nu geen rijen meer zijn 
betekent niet dat er meer produkten zijn, 
nee, nee, nee, er zijn veel minder prod uk
ten. Maar de koopkracht van de burgers is 
zo sterk gedaald dat zij niet meer in staat 
zijn produkten te kopen. Het ontbreken 
van rijen is in dit geval dus een teken van 
een lagere levensstandaard. De gemid
delde consumptie is veel lager dan 
vroeger." 

J eltsin is niet zo'n 
sterk democraat 

ECO 0 ELEID 

Politiek gezien wordt JeJtsin op dit mo
ment gigantisch dwarsgezeten door het 
pariement onder leiding van Chasboela
tov . Het pariement is gekozen v66r de 
omwenteling in augustus '91 , maar steun
de Jeltsin in eerste instantie wet Op een 
gegeven moment bleken de hervormingen 
echter niet het verwachte resultaat te bren
gen en begon het parlement zich langzaam 
tegen Jeltsin te keren. 
Wat zijn op dit moment de belangrijkste 
politieke stromingen in Rusland en wat 
zijn hun ideeen wat betreft economische 
hervormingen? 
"De eerste stroming wordt vertegenwoor
digd door vice-premier en minister van fi
nancien Fjedorov, dit is min of meer een 

voortzetting van de lijn Gajdar. Fjedorov 
probeert door te gaan met wat je kan noe
men een orthodox s tabilisatie beleid, een 
strak fiscaal en monetair beleid dus. Ais 
het hem zou lukken dit beleid uit te vocrcn 
zou dit sterk deflatoir zijn. Er zou een 
verd cre vcrJaging van de produktie 
plaatsvinden en binnen een paar jaar 
sterke uitbreiding van de werkloosheid. Ik 
denk niet dat een dergelijk beleid politiek 
gezien haalbaar is. 
"Dan is er een centristische stroming bin
nen de Russische politiek, dat is de Burger
lijke Unie. Zij willen de nadruk leggen op 
de produktie en erkennen de noodzaak om 
een reele stabilisatie van de economie te 
bereiken. Oat betekent een eind maken aan 
de verJaging van de produktie en juist een 
stimulering ervan. Ik zie veel positieve ele
menten in het beleid van de Burgerlijke 
Unie maar een groot gemis is een visie op 
de strijd tegen de inflatie. 
"Ten slotte zijn er ook groeperingen die 
tegen wat voor hervormingen dan ook zijn 
en die terug willen naar het oude systeem. 
Zij hebben echter binnen de bevolking 
weinig steun. 
"Het grote probleem op het moment is dat 
er tal van conflicterende groepen zijn met 
ieder een verschillende visie op het te voe
ren beleid, die elkaar tegen werken. Hier
door wordt het moeilijk welk beleid dan 
ook uit te voeren. De centrale bank heeft 
bijvoorbeeld vorig jaar een totaal ander 
beleid gevoerd dan de regering (de CB in 
Rusland legt verantwoording af aan het 
parlement ipv aan de regering, red .). Ieder 
geeft nu natuurlijk de ander de schuld van 
de huidige problemen. 
"Het beeld overigens dat op dit moment in 
de westerse media van het pariement 
wordt gegeven als zouden zij allemaal ver-
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id J eltsin absurd 
stokte communisten en stalinisten zijn is 
helemaal verkeerd. Zij hebben zich tegen 
Jeltsin gekeerd omdat zijn beleid negatief 
beeft uitgewerkt voor de welvaart van de 
bevolking. JeJtsin probeert nu de schuld 
van het mislukken van zijn beleid aan het 
conservatieve parlement te geven, maar 
dat is niet terecht." 

VREDELIEVEND 

Het economisch beleid van Jeltsin heeft 
Rusland duidelijk geen windeieren gelegd. 
Waarom verdient hij dan tach de sympathie en 
sleun van het westen? 
"Het meest positieve van Jeltsin is niet zijn 
binnenlandse en economische beleid, dat is 
mislukt. Noch zijn politiek beleid, zo'n 
sterk democraat is hij niet. Wei positief is 
zijn buitenlandse beleid, met name zi jn 
beleid ten aanzien van andere voormalige 

Jt'li II/ 

Sovjet rcpublieken. Hij is geen oorlog be
gonnen. Het zou heel makkelijk zijn een 
oorlog te beginnen tegen Estland , de 
Oekraine of Georgie maar hij heeft dat ni et 
gedaan. Zijn buitenlandse beleid is uiterst 
vredelievend en dat is heel positief voor de 
wereld. Het idee dat wij hem moeten s teu
nen omdat zijn economisch beleid zo mooi 
is, is absurd, en het idee dat wij hem 
moeten s tellnen omdat hij zo' n overtlligd 
democraa t is, is ook een beetje raar. Wel is 
de afgelopen twee jaar gebleken dat hij de 
desintegratie van de Sovjet-Unie heeft 
geaccepteerd. Verschillende politieke stro
mingen in Moskou erkennen de desinte
gratie van de Sovjet-Unie nie!, zij erkennen 
bijvoorbeeld de Oekraine niet als on-
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afhankelijk. Een situatie zoals nu in 
Yoegoslavie is dan ook niet ondenkbaar als 
dergelijke politici aan de macht komen. 
"Oit neemt niet weg dat het volk vooral 
naar zijn economisch-sociaal beleid kijkt, 
en dat is impopulair. Volgens de meest re
cente opiniepeilingen steunt op dit mo
ment slechts een minderheid van de 
Russen de overgang naar een markt
economie en grootschalige privatisering. 
Zij hebben allemaal negatieve ervaringen 
gebad met de hervormingen tot nu toe." 

FINANCIELE STEUN 

Je vraagt je a f wat 24 miljard, 1,6 miljard, 3 
miljard betekend voor een land met de om
va ng van Rusland. Oeze bedragen vielen 
de afgelopen weken in de media, dit is de 
financiele steun van het westen. Is dit 
slechts een druppel op een gloeiende 

plaat? Een politiek 
steuntje in de rug? 
Hoe belangrijk is finan
cide ste~1n en in welke 
vorm moet die geboden 
worden? 
"Om te beginnen 
moe ten we niet ver
geten dat Rusland 
het zelf moet doen, 
zij moeten zelf een 
economisch pro
gramma ontwikkelen 
dat in staat is het 
hoofd te bieden aan 
de huidige economi
sche crisis. Natuur-
li jk kunnen wij weI 
hulp bieden. De oude 

Sovjetschulden vormen een groot pro
bleem. Rusland heeft dcze schulden op 
z ich genom en maar is in feite niet in s taat 
ze te beta len . Begin deze maand heeft 
Rusland v~~r een groot gedeelte van deze 
schulden uitstel van beta ling gekregen van 
de club van Parijs, dat is positief. 
"Ten tweede blijft humanitaire hulp van 
belang. Ik was vorig jam november in een 
kruidenierswinkel in Moskou, daar hing 
een groot bord aan de muur met de tekst; 
'al bet voedsel in deze winkel is humani
taire hulp uit de Europese Gemeenschap'. 
Ook medicijnen v~~r ziekenhuizen, 
etcetera, is een heel concreet voorbeeld van 
het nut van humanitaire hulp." 

R OEBELSTABILISATIEFONDS 

Dit zijn voorbeelden van ad-hoc maatrege
len die de afgelopen tijd genomen zijn. Om 
de economie van Rusland meer structureel 
een kans te geven noemt Ellman het belang 
van een Roebelstabilisatiefonds en steun 
voor investeringen. Over dit stabilisatie 
fonds is al meer dan een jaar ge/eden gesproken. 
Het IMF heeft toen oak toegezegd dat het er w u 
komen. Waarom is dit nag steeds niet gebeurd? 
"Het IMF is een financiele organisatie die 
het aileen zinvol acht de Roebel te steunen 
als er een verstandig monetair-fiscaal 
beleid gevoerd wordt. Zuiver financieel 
geredeneerd is het dus verstandig dat deze 
steun niet gegeven is. Toch verwacht ik 
wei dat westerse Landen om politieke rede
nen dit jaar bereid zullen zijn een stabi
lisatiefonds op te zetten, zodat de inflatie 
onder con trole gebracht kan worden. 
"Verder is het dus absoluut noodzakelijk 
dat Rusland steun krijgt voor investering
en. De huidige situatie wordt gekenmerkt 
door desinvesteringen, men is bezig zijn 
kapitaaLvoorraad op te eten. Dat is levens
gevaarlijk voor een land. Niet aileen voor 
de levensstandaard van de bevolking maar 
ook voor de internationale concurren
tiepositie. De Russische regering probeert 
de investeringen te stimuleren, maar ook 
het westen kan wat dat betreft veel meer 
doen. Bijvoorbeeld in de vorm van 
garanties voor eigen bedrijven. 
Grootschalige vvesterse investeringen blij
yen tot nu toe uit in verband met de grote 
risico's die er aan verbonden zijn. De poli
tiek-economische situatie is te onzeker, je 
weet niet hoe de toekomst eruit zal zien. 
Oit is voor een bedrijf geen aantrekkelijke 
situatie om te investeren. Overheids
garanties kunnen deze drempel verlagen." 

NIET GENOEG 

De steun die het westen tot nu toe heeft 
gegeven was hoofdzakelijk afstel van oude 
len ingen en exportgaranties Cbijvoorbeeld 
voor de graan exporten uit de VS, de ex
porteurs krijgen zowieso hun geld). Maar 
Ellman wijst op de behoefte van Rusland 
aan nieuw geld. V~~r echte economische 
s teun, dus opbouwen van de economie zijn 
investeringen nodig. Daarbij gaat het na
tuurlijk niet aileen om steun aan westerse 14 

bedrijven. Ook Russische bedrijven 
moeten gestellnd worden in hun investe
ringsactiv iteiten. Denk aan machines uit 
het westen en financiele steun voor het 
midden en kLeinbedrijf. Volgens Ellman 
gebeurt dit op het moment veel te weinig. 
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STEM! 
Waarom ZOll je stemmen? In de facuIteitsraad zitten 6 studen
ten en 8 personeelsleden. Deze studenten worden gekozen tij
dens de facuIteitsraadverkiezingen door jullie. Studenten 
hebben dus veel invloed op allerlei zaken die voor studenten 
belangrijk zijn. Hoe meer studenten hun stem uitbrengen hoe 
groter de invloed. Als het opkomstpercentage onder de 35% zit 
kost dat een studentenzetel. Het is dus zeer belangrijk dat 
iedereen gaat stemmen! 

Wat hebben de studenten in de faculteitsraad het afgelopen 
jaar bereikt: 

* De instelling van de nieuwe afstudeervarianten met daarin 
voldoende keuzevrijheid zodat de studenten naar eigen keuze 
die vakken kunnen volgen die het beste aansluiten bij hun 
w nsen. 
* Studiebegeleid ing is beter geworden. Denk hierbij aan het 
mentorensysteem en de verbeterde studiegids. 
* Aile vakken worden geevalueerd. 

Wat gaan we volgend jaar bereiken: 

* Betere onderwijskwaliteit door middel van intensivering. 
Denk hierbij aan werkgroepen, meer papers schrijven en 
tussentoetsen. 
* Informatievoorziening verbeteren. 
* Uitbreiding studentenvoorzieningen zoals studjezalen, com
puterzalen en openingstijden bibliotheek. 

Deze opsomming is natuurlijk njet volledig. We doen natuur
Iijk nog veel meer. Reden genoeg om te gaan stemmen! 

STEM! 
Erik Slot & Miranda Schoutsen. 
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FAC 
Nieuws 

Deze pagina's vall niet on er de verantwoor
delijkheid van Rostra. D(> V(' enigingen schrijven. 

Rostra verz rg de lay-out. 

In de zomer van 1993 organiseert de 
E.E.F.A. een onderzoeks- en stagereis naar 
de Verenigde Staten die circa 6 weken zal 
duren. Voorafgaand aan het onderzoeks
en stagegedeeIte zal een bezoek worden 

E E FA gebracht aan bedrijven en instellingen in 
New York en Boston. De naam van dit 
ambitieuze project is de United States 

Study Tour 1993 (U.s.s.T. 1993). 
De U.s.s.T. 1993 kan gescheiden worden in vier gedeeIten. 
Het eerste gedeeIte dat plaats zal vinden in mei, juni en juli zal 
bestaan uit vooronderzoek en literatuurstudie, te verrichten in 
Nederland. Daarnaast zullen in deze periode bijeenkomsten 
voor de deelnemers georganiseerd worden. 
Het tweede gedeelte vindt plaats in Nev" York en Boston van 11 
juli 1993 tot en met 17 juli 1993 en heeft een macro-economische 
thema. In New York wordt een bezoek gebracht aan Wall 
Street, de NederIands-Amerikaanse Kamer van Koophandel en 
enkele bedrijven. In Boston zullen Harvard, MIT en enkele 
bedrijven bezocht worden. Het derde gedeeIte van de U.s.s.T. 
1993 wordt gekenmerkt door veldwerk bij bedrijven en in
stellingen in Boston en omgeving. Tijdsduur van dit gedeeIte is 
circa 4 weken. 
Het veldwerk beslaat een aantal onderzoeken. Drie onder
zoe ken daarvan zijn in samenwerking met vakgroepen van de 
FEE opgezet. In samenwerking met de vakgroep Financieel 
Management is een onderzoek opgezet naar de effecten van 
grensoverschrijdende overnames op aandelen-rendementen. 
Voor Luchtvaarteconomie wordt een onderzoek opgezet naar 
de verschillende strategieen binnen de luchtvrachtsector. Voor 
het Wetenschappelijk Instituut voor Milieu-Management 
(W.I.M.M.) wordt een groot onderzoek gedaan met verschil
lende facetten op milieu-economisch vlak. Er wordt onderzoek 
gedaan naar milieuverslaggeving en milieumarketing. 
Het vierde gedeeIte bestaat uit het schrijven van een scriptic. 
Deze periode loopt vanaf het tijdstip van terugkomst in Neder
land tot de afsluitende bijeenkomst. 
In november 1993 worden uitkomsten van de onderzoeken 
gepresenteerd op het afsluitende congres. Op dit congres 
zullen vertegenwoordigers van de bedrijven en instellingen 
aanwezig zijn die de onderzoeken mogelijk hebben gemaakt en 
de stageplaatsen ter beschikking hebben gesteld. 
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VAN KAMERS, BOEKEN EN T-SHIRTS. 

Beste Rostralezers, 
Het zou best's zo kunnen zijn dat de 
SEF druk aan 't verhuizen is op 't mo
ment dat je dit leest. In de nieuwe situa
tie zal de SEF vanaf de begane grond op
ereren (kamer 0.02) . Hier za l de ruimte 
iets groter zijn, zodat aan de onhoud
bare situatie op de eerste etage een eind 
is gekomen. Het SEF-bestuur is zeer ver

heugd dat er een werkbare situatie gaat ontstaan. Het gedrang 
in de eerste weken in de wachtrij zal verleden tijd zijn 
aangezien er in een doorstroom-systeem is voorzien. Ingang en 
uitgang zullep niet meer dezelfde deur zijn . 

In de eerste weken van 't derde trimester hebben aile SEF
medewerkers zich weer ingezet om aile s tudenten van boeken 
en syllabi te voorzien. Alles is wederom uits tekend verJopen. 
Misschien is het leuk om's wat cijfers te noemen. In de eerste 
vijf weken werden er 1326 koppen koffie ged ronken, gingen er 
2600 boeken en 3100 syllabi over de toonbank. Er werd 540 me
ter kassarol gebruikt en nagekeken. Er kwamen 1036 telefoon
tjes binnen, en er werd 1400 manuur gewerkt waarvan 375 op 
de computer voor de administratie, voor brieven en voor aller
lei aanvragen. Oit soort cijfers komen tot stand door teamgeest, 
eigen initiatief en doorzettingsvermogen. Wanneer je nu ook 
eens deel wilt uitmaken van dit alles moet je eens voor een in
formatief gesprek langs komen. 

Een ander belangrijk punt is dat de SEF vorig trimester be
gonnen is met de verkoop van UvA materiaal (T-shirts, 
sweaters, pennen, jassen en stropdassen). Oit naar aanleiding 
van een gezamenlijk initiatief van Tanja Lemmens en de SEF. 
Vrocger was de enige lokatie van verkoop van dit soort materi
aal de UvA-winkel op het spui. Om de naam van de UvA en de 
faculteit wat intensiever uit te dragen werd deze activiteit 
opgestart. In plaats van wijn en bloemen werden bijvoorbeeld 
T-shirts van de UvA kado gedaan aan gasten van de SEF en 
sprekers op onze aktiviteiten. Oeze mens en waren zeer en thou
siast en vonden ' t een leuk initiatief. Wegens groot succes 
wordt de zaak gecontinueerd. Dus koop zo'n T-shirt, en draag 
de naa m van je Universiteit uit. 

Om SEF-nicuwtjcs sneller onder studenten te verspreiden zijn 
we gcstart met een SEF-informatie stencil. Haal dit op en jc 
weet er all es van!1 

Vergeet ni et dat de SEF samen met de MFAS op 14 mei voor 't 
eerst een galabal organiseert. (zie Rostra-agenda). 

Na mens de SEF, Hugo Wentzel. 

Het informatiseringscentrum van de UvA biedt door een sub
sidie van het CvB goedkope computercursussen voor studen
ten aan. Er zijn cursussen in Wordperrfect 5.1, Harvard Gra
phics, dBase IV, Lotus 123, MS-Word en Netwerk- en biblio
theekgebruik. Oe kosten bedragen slechts j50,- voor een cursus 
van vijf dagdelen. Meer informatie: Informatiseringscentrum, 
Turfdraagsterspad 9 (naast CREA) tel. 525.2066. 
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Botsende beginselen in de 
Accountancy 

- afscheidscollege en twee ora ties -

Op 19 mei houdt prof.drs. H.H. Nordemann, emeritus-hoogler
aar Externe Verslaggeving aan de van onze faculteit zijn af
scheidscollege in de Aula van de Universiteit. Oit college wordt 
voorafgegaan door de oratie van zijn opvolger prof.dr. M.N. 
Hoogendoorn bij de aanvaarding van het ambt van hoogleraar 
in de Grondslagen en Techniek van de Accountantscontrole. 

De drie sprekers zullen het thema 'botsende beginselen in de 
accountancy' ieder vanuit hun eigen invalshoek belichten. De 
plechtigheid begint om 14:30 uur precies (zie ook agenda p.25). 
De oraties worden uitgegeven bij de Amsterdam University 
Press in de oratieserie Facultcit der Economische Wetenschap
pen en Econometrie en zijn te verkrijgen in de boekhandel. 

Voor verd en~ informatie: proi.dr. R. So('ting RA: 525.5277 of m w. A.M.R. Cannoo: 

525.4170. 

Race of the Classics 

Van 3 tot en met 9 mei vindt voor de vijfde keer het zeilevene
ment 'de Race of the Classics' plaats. Deze zeilrace zal ter ere 
van dit eerste lustrum grootser en spectaculairder zijn dan ooit. 
Een recordaantal van 300 studentcn, verdeeld over 15 authen
tieke oud-Hollandse zeilschepen, zal de woeste golven van de 
Noordzee trotseren. 
De deelnemers zijn studenten aan bedrijfskundige- of manage
mentopleidingen uit heel Europa. Dit jaar doet er voor het eerst 
een team van onze faculteit mee! De koers loopt van de Am
sterdamse haven (4 mei) naar Ramsgate (Engeland, 5-6 mei) . De 
aankomst bij onze westerburen zal aldaar gevierd worden met 
een borrel en een groats feest 
Op 7 mei zeilcn de schepen weer de haven uit en ze zullen op 

9 mL'i de I\msterdamse haven weer binncnlopen. De vloot za l 
door zo'n tweeduizend studenten bij de bok op het Stenen 
Hooft (ten westen achter Centraal Station) verwelkomd wor
den, waar de happening met een groots feest afgesloten zal 
worden. 

De Race of the Classics wordt elk jaa r door studentl'n van de Amsterdamsc 

Academie voor Bank en Financicn gcorganiseerd. Dezl' in 1987 door de VU en de 

Hogeschool Holland opgcrichtc acadl'm.ie leid t studentcn in 4 jaar op voor ITW

nagementiullct ies in de finllncit:'ie \vercld. Verdere informatie: Maike LauIl1cl1 of 

Nicole de Groot 020-5696260. 

Mentoren voor de introductie van eerstejaars economie stud en
ten (van 6 tot 10 september) kunnen zich opgeven bij Erik Dirk
sen (kamer 7.07, telefoon 5254237) 
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D e Anton de Kom Universiteit van 
Suriname (ADEKUS) is opgericht 
in 1968. Op dit moment heeft de 

universiteit drie faculteiten. Een Faculteit 
der Medische Wetenschappen, een Facul
teit der Technologische Wetenschappen 
(met de studierichtingen Agrarische pro
ductie, Delfstof productie, Elektrotechniek, 
Werktuigbouwkunde en Infrastructuren) 
en de Faculteit der Maatschappijweten
schappen (FdMW). Aan deze faculteit kan 
naast Economie en Rechten ook Sociologie 
en Public Administration worden ge
studeerd. Voor het collegejaar '92/'93 zijn 
ruim 2000 studenten ingeschreven, waar
van ruim de helft aan de FdMW. 
Hoewel de ADEKUS de enige universiteit 
in Suriname is, ondervindt zij hevige con
currentie van universiteiten in het buiten
land (vooral Nederland en de Verenigde 
Staten). Op dit moment studeren er 
ongevecr evenveel studenten buiten als 
binnen Suriname. In het buitenland 
opgcleide studenten worden over het alge
meen hoger gewaardeerd door bedrijfsle
ven en overheid. Tot voor kort verzorgden 
de faculteiten aileen Bachelor of Science
opleidingen. Onder druk van de studenten 
worden momenteel weer doctoraal pro
gramma's aangeboden. 

DOCENTEN 

In 1989 heeft een missie van de Neder
landse regering onder leiding van Jos van 
Kemenade (voormaJig minister van onder
wijs en voorzitter van het evB van de 
UvA) ge'inventariseerd hoe de ontwikke
lingshulp voor het onderwijs in Suriname 
het best kan worden gebruikt. In het eind
rapport zijn een kleine dertig ontwikke
lingsprojecten geformuleerd, verspreid 
over de verschillende onderwijsvormen. 
Een van die projecten, het versterken van 
de studierichtingen Economie en Rechten, 
is door de Universiteit van Amsterdam 
opgepakt en uitgewerkt. Begin 1992 is dit 
programma formeel van start gegaan. Het 

OPROEP 

De bibliotheek van de Anton de Kom 
Universiteit van Suriname heeft te 

22 kampen met een nijpend tekort aan 
(studie)boeken. 
Dus: Heb je studieboeken over, schenk ze 
dan aan de bibliotheek van de ADEKUS. 
Je kunt je boeken inleveren bij: 
Mw. drs. B. Boots, kamer 1.13 
Zij zal de afstemming met en verzending 
naar Suriname voor haar rekening nemen. 

ROSTRA 
ECONOMICA 

Lesgeven in de 
Na het aantreden van een democratisch gekozen regering in 
Suriname wordt de in 1982 afgebroken ontwikkelingssamenwerking 
met Nederland weer langzaam opgebouwd. AI voordat het 
raamverdrag tussen Nederland en Suriname was ondertekend, 
waren er verschillende projecten gestart gericht op het verbeteren 
van het onderwijs in Suriname. Elm van die projecten betreft het 
versterken van de studierichtingen Economie en Rechten. In dit 
zogenoemde 'project 24' werkt de Universiteit van Amsterdam samen 
met de Anton de Kom Universiteit van Suriname. In het kader van 
dit project he eft de auteur vorig jaar twee maanden colleges 
verzorgd in Suriname. 

drs. Ph.R. Limvers 

belangrijkste uitgangspunt van dit pro
gramma is te proberen de Faculteit der 
Maatschappijwetenschappen (waar 
Economie en Rechten onder vallen) op ter
mijn zelfstandig te laten functioneren. 
Suriname kampt door de slechte economi
sche situatie met een enorm gebrek aan 
goed opgeleid kader. Het sturen van gast
docenten zou de onderwijsproblemen 
aileen maar tijdelijk oplossen. De nadruk 
ligt dan ook op het opJeiden en bijscholen 
van docenten uit Suriname. Voor junior
docenten is een programma in Nederland 
van 9 maanden opgezet, seniordocenten 
kunnen voor 4 maanden in Nederland een 
zogenaamd refresher course volgen. 
Verder voorziet het project in het begeIei
den van promovendi. 
Door deze activiteiten dreigen er gaten te 
vallen in het onderwijsaanbod in Suri
name. Daarom is een ander onderdeel van 
het programma het sturen van docenten 
uit Nederland naar Suriname om college
cyC\i te verzorgen. Voor het yak "Orga
nisatie & Management" (vergelijkbaar met 
ons Bedrijfseconomie B, onderdeel orga
nisatie) wcrd ik gevraagd om de honneurs 
waar te nemen. 

DE AANKOMST 

De vlucht van Schiphol naar het A. Pen gel 
International Airport (beter bekend als 
Zanderij) verliep voorspoedig. Zodra je het 
vliegtuig verlaat lijkt het of een lekkere 
warme (maar ook vochtige) deken over je 
heen wordt gegooid . De eerste opwinding 
eindelijk op de plaats van bestemming te 
zijn aangekomen wordt snel over
schaduwd door de enorme rij die zich voor 
de immigratiedienst heeft gevormd. 
Dankzij de hulp van het hoofd Aigemene 

Zaken van ADEKUS, de heer Rogers gaan 
de formaliteiten (immigratie, geld wisse
len, douane, eindcontrole) iets sneller. Het 
duurt echter toch nog bijna een uur voor
dat we naar het 50 kilometer verder gclc
gen Paramaribo kunnen afreizcn. 
V~~r een Nederlander die zijn vakanties 
pleegt door te brengen in de meer wel
varende delen van deze wereld ontbreekt 
het referentiekader om de eerste in
drukken te kunnen plaatsen. Gebouwen 
zijn slecht (lees: niet) onderhouden. Er ligt 
vee I rommel op straat en suriname heeft 
een wagenpark waarvan zeker 90% een 
Nederlandse APK-keuring niet zou 
doorkomen. Een erfenis van de voormalige 
Engelse overheersers is dat het verkeer 
links rijdt. De meeste auto's hebben echter 
het stuur links, wat het rijden op twee
baans wegen er niet echt veiliger op maakt. 
Het hotel past wei' en Westers referen-
tiekader: grote ers, 
een mooi zweni d. 

breestraat' (jaweD, en langs de 'Waterkant' 
te lopen. Je kunt overal Nederlands 
spreken en soms horen (m.n. op straat van 
zwartwisselaars die luid hun waar aanprij
zen). Ook de telefoontoestellen komen zeer 
bekend v~~r (voor de liefhebber: kiesschijf 
grijs, type T 65). 
De mensen zijn over het aigemeen zeer 
vriendelijk. Aileen in winkels, bij het 
postkantoor of bussen kom je er snel achter 
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tropen 
dat naast voetbal ook voordringen een na
tiona Ie sport is. Ook klantvriendelijkheid is 
nog lang niet bij aile winkels bekendDat 
zal echter na het bezoek van Ed Peelen van 
de leerstoel marketing wei veranderen 
verwacht ik. Tijdens het verblijf ben ik ook 
met terugwerkende kracht het Neder
landse ambtenarencops (waar ik zelf tot 
voor kort ook toe behoorde) gaan zien als 
efficient en klantvriendelijk. 

DE UNIVERSITEIT 

Het universiteitscomplex ligt aan de rand 
van de stad op het terrein van een voorma
lige staatsboerderij. Het is een ruim 
opgezet complex van ver van elkaar gele
gen gebouwen met daartussen veel groen. 
Behalve de universiteit huist o.a ook de le
rarenopleiding op dit terrein . 
De voorzieningen op de universiteit zijn 
veel slechter dan op de UvA. Bijna aile 
kamers ontberen de bij tropische tempera
turen zo onmisbare airco. Door vroeg te be
ginnen (het eerste college begint 8 uur pre
cies) is het de eerste uren nog 
net uit te houden in de col
legezalen. De computer be
gint aarzelend z'n intrede te 
doen. Gelukkig zijn er op het 
universitaire rekencentrum 
computers beschikbaa r voor 
studenten (ook voor sommige 
middelbare scholieren).In het 
kader van project 24 wordt 
gewerkt aan verdere automa
tisering De gehele studenten
administratie geschiedt 
echter nog steeds handmatig. 
De universitci tsbibliotheek is 
ook niet te vergelijken met die 
van de UvA. Door de valu
taschaarste is het erg moeilijk 
om aan buitenlandse titels te 
komen. Buitenlandse boeken zijn voor stu
denten onbetaalbaar, want een boek kost al 
gauw een modaal maa ndsalaris. Zij zijn 
dus aangewezen op de bibliotheek (of fam
iIie in het buitenland). 
Het schaamrood staat je op de kaken als je 
van een studieboek in de bibliotheek aileen 
de derde druk ziet staan, terwijl je zelf voor 
je vertrek de vijfde druk hebt weggegooid 
omdat de zesde druk inmiddels uit kwam. 
In overleg met de bibliothecaris en 
mevrouw Honnebier, docent aan de Ju
ridische Facu lteit van de UvA, wordt een 
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plan uitgewerkt om de bibliotheek te steu
nen (zie kader). 

DE COLLEGES 

Gelukkig waren mijn colleges gepland in 
de enige zaal met airco, alhoewel het effect 
daarvan vaak te niet werd gedaan door het 
open zetten van de ramen. Het eerste col
lege verliep wat chaotisch. 'Organisatie & 

Management' is een verplicht vak voor stu
denten Bedrijfseconomie, Algemene 
Economie en Sociologie. In Nederland was 
gezegd dat er zo'n 60 a 80 studenten wer
den verwacht. Op het eerste college bleken 
dat er 120 te zijn. Het gevolg was een tekort 
aan syllabi, programma's en vooral zit
plaatsen. 
Tijdens het eerste college bleken de studen
ten in Suriname veel rustiger dan in Ne
derland, want het was twee keer drie 
kwartier absoluut stil in de zaa!. Is dit om
dat alles duidelijk is (onwaarschijnlijk) of is 
het college te moeilijk of te sne\? Navraag 
leerde me dat eerst even de kat uit de boom 
gekeken wordt bij nieuwe (buitenlandse) 
docenten. 
Vanwege de grote opkomst moest het aan
tal werkgroepen worden verdubbeld naar 
vier en moesten er syllabi worden bijge
drukt. Bij het tvveede hoorcollege zaten er 

Hoezo lesgeven in de tropen? 

140 studenten in de zaa!, dus weer te 
weinig syllabi en programma's . Ook het 
aantal staanplaatsen begon schaars te wor
den. Na verloop van tijd stabiliseerde het 
aantal studenten zich op ruim 100, dus 
iedereen kon zitten. Alhoewel d e Suri
naamse studenten in vergelijking met Ne
derlandse (Amsterdamse) zeer rustig 
bleven, nam het rumoer in de loop van de 
collegecyclus toch iets toe. Bij de werk
groepen bleef het in eerste instantie (te) 
rustig; meer dan in Nederland moet parti
cipatie worden uitgelokt. Je hebt als docent 

gelukkig altijd wei wat te klagen. 
Bij de collegecycJus Organisatie & Manage
ment hoort ook een bedrijfsbezoek. De 
studierichtingsleider prof. Mhango regelde 
een bezoek bij de houtfabriek van 
Bruynzeel en bij de bananenplantage van 
Surland. 
De Bruynzeel-fabriek is een voormalige 
dochter van het Nederlandse concern, 
maar is inmiddels voor 100% in handen 
van de Surinaamse staat. Het gaat niet 
goed met Bruynzeel. Door de jarenlange 
oorlog in het binnenland van Suriname is 
toevoer van grondstoffen lang zeer on
regelmatig geweest, met alle nadelige 
gevolgen voor de omzet van dien. Ook is er 
(te) lang niet gei·nvesteerd. De financiele 
directeur vertelt dat er ambitieus plannen 
zijn voor vernieuwing van het 35 jaar oude 
machinepark, maar de financiering is 
moeilijk rond te krijgen. Harde valuta zijn 
schaars, dus moeten er buitenlandse 
banken en/of investeerders gevonden 
worden die bereid zijn geld in dit bedrijf te 
steken. 
Ook de bananenplantage Jerrykabba van 
Surland heeft met problemen te kampen. 
Door een tekort aan arbeidskrachten kun
nen ze niet die omvang bereiken die nodig 
is om op de wereldmarkt te kunnen con

curreren. Tijdens de rondleid
ing wordt snel duidelijk hoe 
het tekort aan arbeidskrachten 
is ontstaan, het werk is zwaar 
en de hitte bijna ondragelijk. 
Gelukkig kunnen wij na twee 
uur weer in de airco bus stap
pen; de werknemers zwoegen 
verder. 
Na aIle hoorcolleges, werk
groepen en bedrijfsbezoeken 
voigt het tentamen. Zo'n 150 
studenten offeren hun vrije 
vrijdagavond op om er aan 
deel te nemen. Ondergete
kende had zodoende 
gedurende de Kerstdagen in 
het koude Nederland gelukkig 
nog een aandenken aan een 

mooie tijd in de tropen. 

Philip Limvers werkte tot eind 1992 a ls d ocent bij de 

lee rstoel Bedrijfsorganisatie & Arbeidsverhoudingen . 23 

Sinds januari werkt hij hij de Koninklijke Bi jcnkorf Be-

h eer. 
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Hoeveel ruimte 
krijg je bij 

• ons voor nleuwe 
ideeen? 

Zoals je ziet zul je bij ons niet snel tegen de onbuigzame kaders van bestaande opvattingen aanlopen. Wij staan open voor verras

sende invalshoeken en nieuwe ontwikkelingen krijgen bij ons aile ruimte. Aan jou de taak om daar optimaal gebruik van te 

maken. Ben je jong, ambitieus en momenteel of binnenkort {n de afrondingsfase van je universitaire stu die bedrijfseconomie, 

econometrie of accountancy zorg dan dat wij een idee krijgen wie je bent en waar je voor staat. Stuur een bondige sollicitatiebrief 

met cv naar: Koninklijke PTr Nederland NV, Concernstaf Manageme.nt ~:veloPn:ent, Postbus 15000, _mIl 
9700 CD Groningen. Of bel voor meer informatie 06-0142. KonmkhJke PT r Nederland NV __ 

nederland ..... 



10mei 
Seminar, 'Environmental regulation, in
ternational competition and direct for
eign investment', door prof.dr. S. van 
Wijnbergen. 

13mei 
Promotie K.W.H. van Beek (WRR) om 
13.30 uur. Promotor: prof.dr. B.M.S. van 
Praag. 

17mei 
Lezing door prof.dr. J.G. Lambooy, 'De 
keuze van het economisch denken'. 
Gebollw A, zaal 3.03; aanvang: 12.00 
uur. 

19 mei 
Afscheidsrede van prof.drs. H.H. 
Nordemann en ora ties van prof.dr. 
M.N. Hoogendoorn en prof.drs. A. 
Schilder. Aanvang: 14.00 uur in Aula 
(zie ook pag. 21). 

25mei 
Congres, 'Een nieuwe kijk op organis
eren', georganiseerd door de EEFA. 
Plaats: Koninklijk instituut voor de 
tropen; aanvang: 8.30 uur; deel
namekosten: 150,-. Meer informatie bij 
EEFA (525.4361 of -na 18.00 uur-
6181966). 

27mei 
Faculteitsborrel in de Spiliazaal vanaf 
16.00 uur. 

2-5 juni 
Conferentie, 'Ollt of the margin. Femi
nist perspectives on economic theory', 
aan de FEE. Zie voor meer informatie 
het artikcI op pag. 4. 

7 juni 
Lezing, 'Achtergronden van economi
sche theorieen en het be\ang van een in
terdisciplinaire benadering', door dr. 
D.O. van Geet, gebouw A, zaal 3.03; 
aanvang: 12.00 lIur. 

16 juni 
Promotie M.R. Creemers om 11.30 lIur. 
Promotor: prof.dr. R. Maes. 

21 juni 
Lezing, 'De instorting van het commu
nisme', door dr. R. Knaack, gebouw A, 

zaaI3.03; aanvang: 12.00 UUf. 
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j{annesen 
Hans Lingeman 

In de gangen van het gebouw klinkt het gezag door van de faculteit. Het gebouw was 
al een jaar oud en dan wordt het tijd voor een aanzienlijke renovatie. Zo heeft de SEF 
het hele eerste jaar een zeer kleine ruimte moeten gebruiken op de galerij . Oat kan 
natuurlijk zo niet langer, de SEF is een grote organisatie en blieft een indruk
wekkende bedrijfsoppervlakte. Daarom hebben ze samen met de EEFA een compu
terzaaltje geenterd. 'Lift voor machinekamer' meld een papiertje op een houten deur, 
waarachter ooit de gezellige monitorretjes en confruttortjes kraaiden van plezier als je 
de toetsenborden licht beroerde. Waarom mis je sommige dingen pas als ze er niet 
meer zijn? 
Ach ja, en dan het dak van de parkeergarage, onze arti fietsenstalling , hoeveel pro
blemen hebben de automobielbezitters daarvan niet ondervonden. De universiteit 
houdt niet van halve maatregelen en dus heeft ze een paar bouwvakkers gehuurd, 
een omheining gemaakt en zie het resultaat: het mooi golvende beton wordt bezet 
door zonnende werklieden. En waar moeten onze fietsen nu heen? Er is toch niets 
mis met de fietsenstalling? Klopt, want dat dak, dat is er niet, nooit geweest. Ja oke 
de fietsenstaliing onder het gebouw heeft een dak, maar dat daar een plaats is waar 
je fietsen kunt neerzetten, is slechts tot een select groepje studenten doorgedrongen. 
Mijn hoop is groot dat het ooit nog goed komt met de faculteit. Er wordt nu tenminste 
gewerkt en dat is te horen ook. Misschien is die muurisolatie wei expres zo belabberd. 
Dan kan er elk jaar een verbouwinkje gepleegd worden (er is nog genoeg werk voor 
honderd jaar, dus in de Lange Termijn planning is al voorzien) en dit dreunt lekker 
door in het hele plumpuddinggebouw. Dit werkt stimulerend, den ken ze. 

tBien sur 
Ellen Bien kamer 1.33 

De tentamens zijn weer achter de rug en hopelijk aliemaal weer nagekeken. De 
officiele termijn voor het nakijken is dertig dagen (dus geen werkdagen) . Dit soort 
feiten kun je vinden in de examenregeling, die tijdens openingstijden van de 
onderwijsadministratie en informatie ter inzage ligt in de balieruimte. 
De basismodule informatica voor eerstejaars studenten die in het tweede en derde 
trimester verzorgd zou worden en in het tweede trimester geen doorgang heeft 
gevonden zal als het goed gaat in het derde trimester wei verzorgd worden. Houd 
de berichten in folia hieromtrent in de gaten. 
Ander computer-cursussen kun je altijd volgen bij het informatiseringscentrum van 
de UvA aan het Turfdraagsterpad nummer 9 in Amsterdam. Zij verzorgen voor 
studenten van de UvA cursussen die gesubsidieerd worden door het college van 
bestuur van de universiteit. Het betreft cursussen in Wordperfect 5.1, Harvard 
graphics, MS Word , dBase IV , Lotus 1-2-3 en een cursus Netwerk en 
bibliotheekgebruik. De eigen bijdrage voor deze cursussen is vijftig gulden, voor 
nadere informatie kun je bellen telefoonnummer is 5252066. 
In de aprilvergadering van de faculteitsraad is een vrijstellingsregeling voor 
afgestudeerden van het HEAO goedgekeurd. Het is de bedoeling dat deze 
HEAO'ers vanaf september 1993 een verkort programma kunnen afleggen. 
Afhankelijk van welke richting zij hebben gevolgd aan het HEAO krijgen zij het 
grootste deel van de propedeuse vrijgesteld alsmede van enkele basisvakken een 
gedeelte. Ook is in deze vergadering gepraat over een op te zetten masters
opleiding International Finance. Hoe het hiermee afloopt horen jullie nog. 
In de komende vergadering van de faculteitsraad zullen de nieuwe 25 
onderwijsprogramma's voor het collegejaar 1993/1994 besproken worden. Deze 
programma's zullen weer worden opgenomen in de nieuwe studiegids, waarvan het 
streven is om deze in juni klaar te hebben, zodat je de hele zamer de tijd hebt om te 
bedenken welke vakken je volgend studiejaar wilt gaan volgen. De studiegids zal uit 
drie delen bestaan; een faculteitsgids, een onderwijsgids en een gidsje met daarin 
een college- en tentamenrooster. De bedoeling is dat dit de overzichtelijkheid van 
de gids zal vergroten. Heb je vragen, opmerkingen of klachten bel me dan, 
telefoannummer 525.4286 of kom langs op kamer 1.33! 
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Afstuderende 
bedrijfseconomen 

met "solutions for business" 
Coopers & Lybrand Dijker 

Van Dien is nationaal en internatio
naal een gerenommeerde accoun
tants- en adviesorganisatie. Dage
lijks leveren accountants samen 
met belastingadviseurs en mana
genlent consultants een totaalpak
ket van clientgerichte dienstverle
ning. Onze clientenlijst bestaat uit 
multinationals, grote en middel
grote ondernenlingen, non-profit or
ganisaties, overheden en onderne
nlingen in het MKB. 

Cultuur en werkwijze 
Coopers & Lybrand Dijker 

Van Dien zoekt voor haar accoun
tants-beroepsgroep jonge, onderne
mende en flexibele doorzetters met 
een academische achtergrond. Af
studerende b drijfsecononlen die 
leidinggevende, organisatorische en 
sociale vaardigheden goed weten te 
combineren. 

Maar voorop staat dat deze 
kwaliteiten omgezet kunnen wor
den in "solutions for business"; dat u 

onze clienten ook werkelijk vercier 
helpt. Want dat is juist de kracht van 
onze organisatie. 

Kortom: werken bij Coopers 
& Lybrand Dijker Van Dien is kiezen 
voor een carriere vol uitdagingen, 
waarin u direct begint met een prima 
inkomen en goede secundaire ar
beidsvoorwaarden. 

Meer informatie 
Bent u getnteresseerd in een 

functie in de accountancy? Stuur 
dan een open sollicitatie aan Coo
pers & Lybrand Dijker Van Dien, 
t.a.v. de heer P. Schuijer, Hoofd 
Personeelszaken rayon Noord
We st/West , Postbus 94200, 1090 
G E Amsterdam, of vraag telefo
nisch onze informatiebrochure aan: 
(020) 568 6036. 

Coopers 
&Lybrand 
DijKerVan Dien 

Solutions 
for Business 



Column 
Nu is gebleken dat de eerste column 
van mijn hand (zie Rostra 193) voor 
de redactie aanleiding is geweest om 
mij een kansje te geven u weer een 
column aan te bieden, grijp ik deze 
mogelijkheid nederig aan om deze 
keer wat dieper in te gaan op een be
langwekkend onderwerp. Ik heb het 
over armoede. 
Armoede. Je hebt rijke mensen en je 
hebt arme mensen. Tussen die twee 
groepen mensen 2ijn vaak aanzien
lijke verschillen. Deze verschillen 
noemt. men ook wei 'grote ver
schillen'. 
Sommige arme mensen zijn echt 
enorm arm. Soms 20 a rm clat ze het 
niet meer uithouclen, 20 a rm. Terwijl 
rijke mensen allerlei dingen en za
ken hebben. wat. ze maar willen, 
maar claar ziUen ook nadelen aan . 
Soms zulke grote naclelen dat die rij
ke mensen liever arm zijn dan dat ze 
clie nadelen nog langer moeten er
varen. Maar wanneel' ze clan arm 
worden , zie j e vaak dat ze na een tij
dje weer l;jk willen zijn. 
Daarnaast heb je clan ook nog veel 
a rme mensen die die rijke mensen 
niet begrijpen en vaak boos zijn . 
Laatst zag ik op de televisie hoe alle
maal arme mensen een rijke uit een 
grate auto haalden en hem zijn 110r
loge afnamen en zijn auto en zijn bril 
en uiteindelijk ook zijn leven. 
Gelukkig voor de vrouw van de man. 
zo bleek later, )jet de man haar vee I 
na en was ze toch al een tijdje ver
lield op een ander die haar behoeftes 
ook beter aanvoelcle en zodoende 
was ze snel over hem heen. 
Ik becloel maar, er is van alles aan de 
hand. Hoe gaje er mee om? Ik ben er 
nog nie t uit, ik aclviseer iedereen om 
rustig te blijven, niet om niks te 
doen , maar om rustig te blijven. Dit 
advies hoor je wei vaker en niet voor 
niks, maar claar wil ik nu niet op in
gaan. Wei wil ik alvast aankondigen 
dat, indien c1e redactie verlenging 
van deze column als zoclanig aan
biedt. ik cle volgende keer in zal gaan 
op het effect van racefietsjes op 
jonge honclen met een nierafwijking. 
Aclieu. 

Pieter den Haan 

APRIL / MEl 1993 

Wat een nie
mandaJlig ge
sprekje over de 
persoon Ina Ka-

merman moest worden, bleek vanaf het begin een vurige conversatie over het studiead
viseurschap waarin Ina werd bijgestaan door assistent-studieadviseur Bart Wendrich. 
Beiden hielden een pJeidooi voor de huidige student, die steeds sneller de studie moet 
afronden en daardoor soms in tijdproblemen raakt. Tijd problem en die reeds zijn ontstaan 
in de eerste fa se van de studie. Bovendien weten de meesten niet eens hoeveel tijd ze 
nodig hebben om een bepaald boek te leren of een schrijfopdracht te voltooien. Daardoor 
ontstaan onnodige planningsproblemen en al zeer vroeg studievertraging. Als deze tekor
ten niet tijdig worden erkend en weggewerkt, blijft de betreffende persoon de rest van de 
studie voortkabbelen . Oat is jammer: als studenten hun tijd goed weten te plannen, en dat 
betekent een lange termijnplanning, rest ze genoeg tijd om een zee van aktiviteiten naast 
de studie te doen. 
Daarmee komen we meteen bij het kiezen van een richting, zodat je als student ook daad
werkelijk een studieplanning 
kunt rna ken. Veelal wordt door 
de student primair naar de arbei-
dsmarktsituatie gekeken en aan 
de hand daarvan een vakken-
pakket samengesteld. In de loop 
van de studie blijkt dan dat de 
betreffende vakken niet leuk, 
saai of gewoon te moeilijk zijn. 
Als deze student uiteindelijk 
naar de studieadviseur komt, is hij/zij eigenlijk al te laat. We bepleiten steeds meer dat 
studenten aan het begin van hun studie bij ons komen. Het is nameIijk minstens zo be
langrijk een vakkenpakket te kiezen dat aansluit op de belangstelling, aanleg en ca
paciteiten van de student, dat toch nog aardig bij de arbeidsmarkt past. Maar, vult Bart 
aan, de arbeidsmarkt speclt zeker geen overheersende rol bij ons advies. Vaak bJijkt dat 
werkgevers meer waarde schenken aan het doctoraal-diploma, waaruit blijkt dat de so
lIicitant vvetenschappelijk geschoold is, dan aan bijvoorbeeld bepaalde (bedrijfs-l 
economische vakken. Het belang van aktiviteiten naas t de studie moet ook ni et onder
schat worden. Hieruit bJijkt immmers dat de man of vrouw breed georienteerd is en bin
nen een scala aan functies binnen het bedrijf inzetbaar is. 
Ook al heb je geen s tudieproblemen, het is vaak aan te raden eens bij de studieadviseur 
langs te gaan met vragen over te maken keuzes in de studieprogrammering. Deze is con

Ina Kamerman en Bart Wend rich 
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stant op de hoogte van de arbeids
markt, ministriele regels en maat
schappelijke veranderingen. Spijtig 
is het dat het imago van de studiead
viseur die van een last-minute 
helper is, terwijl dat niet zo is. 20 is 
het inloopspreekuur er voor dege
nen met korte vragen . 
Om de studieachterstand direct aan 
het begin van de studie te voor
komen is er het mentorensysteem. 
Een mentor heeft een bescheiden 
groepje eerstejaars studenten onder 
de hoede en heeft een voornamelijk 
begeleidende taak. Op deze wijze 
kan een student al vroeg in de stu die 27 

eventueel gecorrigeerd ,vorden. 
Toch ligt het niet in onze bedoeling 
de student aan het handje te nemen; 
dit blijft tenslotte een universiteit. 

Hans Lingeman 
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COMPONISTEN GEZOCHT (M/V). 

H et financieie reden en zeilen van een bedrijf 

kan natuurlijk gezien worden als een droge 

combinatie van cijfers. Maar toch. 

Tussen die cijfers bestaat weI dege1ijk een ver

band. Allemaal dragen ze een betekenis met zich mee. 

Elke post verte1t z'n eigen verhaal. 

Wie ze op die manier beziet, ontdekt feilloos 

de valse noot in de partituur. Wie ze zo kan lezen, 

voelt snel genoeg of het hier gaat om een grandioze 

ouverture of een zwanezang. 

Wie dit kan, zou bij Arthur Andersen kunnen 

werken. Wij zien accountancy als meer dan een 

plichtmatig controleren. 

Veel eerder gaat het om adviseren. Daarin kan 

de ene accountant zich van de andere onderscheiden . 

Oat deze filosofie in de praktijk werkt, blijkt. 

Arthur Andersen heeft wereldwijd inmiddels 

meer dan 57.000 medewerkers verspreid over 

meer dan 300 vestigingen. Maar waar u ook binnen-

komt , overal zal u een ding opvallen: hier doen mensen 

met plezier hun werk. 

Voor onze vestigingen in Den Haag, Rotterdam, 

Eindhoven en Amsterdam zijn we nu op zoek naar 

jonge bedrijfseconomen en HEAO'ers die net zovee1 

plezier aan hun yak beleven. Of op z'n minst zouden 

willen beleven. 

Heb je 'n dergelijk enthousiasme voo[ je yak) 

Schrijf dan naar mevr. E. Piller, Stadhouders

plantsoen 24, 2517 JL Den Haag. Of bel 070 - 342 5625. 

We maken graag 'ns met je kennis. 

ARTHUR 
ANDERSEN 

ARTHUR ANDERSEN & CO., S.c. 

ACCOUNTANCY 


